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La gestió de l’aigua a Barcelona 
en temps de sequera
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Barcelona té nous representats des del juny, quan el ple va fer 
entrar en el càrrec els 41 electes sorgits de les eleccions municipals. 
Pertanyen a sis partits -un a govern i cinc a l’oposició- i cap grup no té 
majoria. Però com són sociològicament? Són joves o grans? Veterans 
o novells? A quin barri viuen? Són usuaris de la sanitat i l’educació 
pública o privada? Més enllà de la tafaneria, el seu perfil influeix en el 
desenvolupament del mandat, ja sigui a l’hora d’empatitzar amb la 
ciutadania i prioritzar polítiques com per arribar a enteses i pactes
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meritxell	m.	pauné

C
arrer reedita un quadrienni 
més la seva enquesta sociolò-
gica als regidors de l’Ajunta-
ment de Barcelona. Ha lliurat 
un qüestionari idèntic als 

electes en què els demana una vintena 
de detalls de la seva vida quotidiana i 
personal, amb el compromís d’anonimat 
en la publicació dels resultats. És a dir, 
aglutina totes les dades per extreure’n 
una lectura col·lectiva. No obstant, mol-
tes de les informacions són de domini 
públic i s’han publicat de forma persona-
litzada en mitjans de comunicació, en 
formar part de les declaracions de béns i 
d’interessos que han d’entregar obligatò-
riament tots els electes a l’Ajuntament 
per a la seva publicació al portal de 
transparència municipal.

d’entrada: qui Són elS regidorS eleCteS?

Segueix a la pàgina 4 ➞

Hi	ha	13	juristes,	
sis	politòlegs,	
quatre	llicenciats	
en	ciències,	tres	
sanitaris,	dos	‘profes’,	
dues	psicòlogues		
i	dos	economistes

Un	nombre	prou	
elevat	(14)	va	entrar	
en	política	fa	dos	
mandats,	és	a	dir,	
en	els	anys	més	
intensos	del	procés	
sobiranista

La	majoria	dels	
regidors	i	regidores	
només	van	a	la		
sanitat	pública,		
prescindeixen	de	
casa	d’estiueig	i	
tenen	automòbil

Quinze	es	guanyaven	
la	vida	al	sector	públic	
i	set	al	tercer	sector	
abans	de	dedicar-se		
a	la	política;	només	
quinze	venien	de	
l’empresa	privada

TRIASXBCN	(11)
PSC	(10)
BComú	(9)
ERC	(5)
PP	(4)

ON	vIUEN	LES	REgIDORES	
I	REgIDORS	DE	BARCELONA?

viu	al	Masnou
No	especifica	barri

Electes	que	falten	al	mapa

Els dos regidors de Vox han estat ex-
closos de la mostra com a cordó sanitari 
simbòlic -una decisió editorial no atribu-
ïble a qui signa aquest article-. De la res-
ta de regidors i regidores, només una ha 
declinat participar en l’estudi, la popular 
Àngels Esteller. Les dades a continuació, 
per tant, són el reflex de les 38 respostes 
obtingudes. Una d’elles, val a dir, corres-
pon a una dona, Rosa Alarcón (PSC), que 
va renunciar al càrrec per motius de salut 
i que ha estat substituïda recentment per 
un home, Xavier Marcè.

retrat	robot
Si un programa d’Intel·ligència Artificial 
fusionés les biografies dels nous regidors 
per formar-ne un de sol, obtindríem un 
electe amb alguns trets molt definits. 
Seria un home de 51 anys amb formació 
en Dret, 14 anys d’experiència política, 
sense mútua ni segona residència i amb 
cotxe. Aquests sis paràmetres són clars, 
perquè al ple hi ha 19 dones enfront de 22 
homes, l’any de naixement mig és el 1972, 
fins a 13 dels 38 enquestats són advocats 
o juristes, van iniciar-se en política de 
mitjana el 2009 en temps de crisi i molt 
majoritàriament usen només la sanitat 
pública (24 de 38), prescindeixen de cases 
d’estiueig (29 de 38) i declaren algun au-
tomòbil en propietat (22 de 38).

Els casos més allunyats del retrat ro-
bot també tenen interès. Hi ha dos regi-
dors que tenen més de 70 anys -un d’ERC 
i un de Junts- i cinc que encara no han 
complert els 40. El grup més nombrós 
són els 15 que en tenen cinquanta-i-tants. 
L’ofici que tenien abans de dedicar-se a 
la política encaixa molt amb la categoria 
que la veu popular anomena professional 
liberal: tretze juristes -dels quals set del 
PSC!-, sis politòlegs, quatre llicenciats en 
ciències, tres sanitaris, dos professors, 

COMPOSICIó	
POLíTICA	DEL	
NOU	PLENARI
per als lectors més despistats, re-
cordem quins partits formen el nou 
ple de l’ajuntament de barcelona i 
amb quin pes. les urnes del 28 de 
maig van atorgar 11 regidors a junts, 
que es presentava sota la marca 
electoral trias per bcn per remar-
car el retorn com a cap de llista de 
l’exalcalde xavier trias. el pSc lide-
rat per jaume collboni va quedar 
segon amb 10 representants, però 
el dia de la investidura va poder 
desbancar la llista guanyadora grà-
cies al suport a darrera hora de bar-
celona en comú i pp. de moment 
governen la ciutat en solitari. la 
candidatura de l’exalcaldessa ada 
colau va quedar en tercer lloc, amb 
nou regidors, un menys que el pas-
sat mandat. la quarta plaça va ser 
per a l’erc d’ernest maragall amb 
cinc seients, la meitat dels que te-
nia. el pp va doblar electes, de dos a 
quatre, en menjar-se gran part de 
l’espai que ocupaven ciutadans i 
Valents. Finalment, el partit ultra-
dretà Vox va aconseguir entrar per 
primera vegada al consistori i hi té 
dos seients, però l’aritmètica i els 
vetos de la majoria de partits els 
deixen sense massa possibilitats 
de decantar votacions.

dues psicòlogues, dos economistes… 
Però quan concreten on treballaven 
abans de fer el salt a la política, afloren 
molts llocs de feina del sector públic (15) 
i del tercer sector -set, dels quals tres a 
UGT-. Només n’hi ha 15 que es guanyaven 
les garrofes a l’empresa privada.

experiència	en	política
La veterania política és alta, en general, 
tot i que hi ha uns quants casos de difícil 
interpretació. L’experiència treballant al 
propi partit o com a alt funcionari comp-
ten com a anys dedicats a la política? És 
opinable. En tot cas, un nombre prou ele-
vat (14) van entrar en política fa dos man-
dats, és a dir, en els anys més intensos del 
procés sobiranista. Només hi ha un inde-
pendent que hagi fet el salt aquesta dar-
rera campanya i un altre que va accedir a 

No	ha	contestat
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Les	mútues	de	
salut	no	triomfen	
gaire:	només	dues	
persones,	una	del	
PSC	i	l’altra	del	PP,	
reconeixen	que		
no	van	mai	al	CAP

La	comitiva	de	regidors	i	regidores	de	l’Ajuntament	de	Barcelona	es	dirigeix	al	Palau	de	la	generalitat	de	Catalunya	després	de	la	cerimònia	d’investidura,	el	17	de	juny.	
A	la	plaça	de	Sant	Jaume	s’hi	van	concentrar	uns	pocs	centenars	de	persones.	mariona gil i laura guerrero-ajuntament de barcelona
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La	meitat	dels	
enquestats	-19	de	
38-	assignen	al	
transport	públic	un	
ús	inferior	al	50%;	
només	quatre	electes	
superen	el	75%

la institució el passat mandat. A l’altre ex-
trem, quatre persones acumulen més de 
20 anys en política, tres porten unes tres 
dècades i dos superen els 40 anys de ser-
vei públic.

On	viuen
El barri de residència és una de les carac-
terístiques en les que més es fixa l’electo-
rat i per això sol aflorar en campanya d’on 
és el candidat. Però la llista sencera són 
figues d’un altre paner. I, posats tots en 
un mapa, és ben visible que els represen-
tants dels barcelonins prefereixen el cen-
tre de la ciutat i l’Upper Diagonal per a 
empadronar-se: 12 a l’Eixample, sis a Sar-
rià-Sant Gervasi i tres a les Corts. Majoria 
al ple. La resta estan escampats per Grà-
cia (4), Sants-Montjuïc (3), Horta-Guinar-
dó (3), Sant Martí (2) i Ciutat Vella (2). Cap 
dels 38 enquestats viu a Nou Barris.

En canvi hi ha altres elements desta-
cats, com el tipus d’habitatge, en què hi 

ha pràcticament empat. Vint electes vi-
uen de lloguer, mentre que 19 resideixen 
en immobles de propietat. Sis d’aquests 
especifiquen que encara en paguen la hi-
poteca. Els altres set regidors manifes-
ten que casa seva és propietat d’un fami-
liar o de la parella, mentre que un vuitè 
no ha respost.

La mida del pis i el número de perso-
nes que hi conviuen és també molt hete-
rogeni: 12 diuen que el seu pis fa menys 
de 80 m², 17 tenen llars de 80 a 100 m² i 10 
disposen de més de 100 m². Però està clar 
que no suposa la mateixa realitat un pis 
gran unipersonal que per a una família 
extensa. En aquest sentit, hi ha un sol re-
gidor que visqui sol. És l’alcalde, que així 
ho ha manifestat públicament en diver-
ses ocasions. Fins a 16 comparteixen casa 
seva amb una altra persona, normalment 
la parella. En sis casos la llar la formen 
tres persones, en 10 més són quatre inte-
grants i en els últims tres viuen a casa 
cinc o sis persones -família o companys 
de pis-. L’habitatge més dens és el d’una 
parella amb dos fills petits en 60 m² (BCo-
mú), mentre que el de més amplitud és el 
d’una parella sénior amb 200 m² un cop 
s’han emancipat els descendents (Junts).

De segones residències només en 
consten nou. Dues són al Pirineu i dues 
a la Costa Brava. La resta són a la Garrot-
xa, a les Garrigues, al Maresme, a la 
Franja i a l’illa de Menorca.

públic	o	privat?
Pel que fa a l’Estat del Benestar, les mú-
tues de salut no triomfen gaire entre els 
electes segons les respostes entregades. 
En tenen 13 dels 38 -tots a Junts, PSC i 
PP-, dels quals nou combinen la pòlissa 
amb l’ambulatori que els pertoca. I la sa-
nitat privada 100%, és a dir, visites a gra-
nel a especialistes, és un recurs que fan 
servir quatre regidors. Només dues per-
sones -una del PSC i l’altra del PP- reco-
neixen que no van mai al CAP.

Pel que fa a l’educació, l’enquesta pre-
gunta pel tipus de centre que han escollit 
per als fills o filles, donat que la formació 
rebuda pels electes usualment no ha es-
tat decisió seva sinó dels seus progeni-
tors. En aquest camp hi ha també un em-
pat tècnic: 10 han confiat en l’escola 
pública i 11 en la concertada, mentre que 
quatre han combinat les dues. Un electe 
ha apostat pels tres tipus, un altre ha tri-
at centres privats i concertats i un ha pre-
ferit no dir-ho. Finalment, i no és una 
qüestió menor, hi ha 10 dels 41 regidors 
del plenari de Barcelona que no tenen 
fills. És a dir, una quarta part parla d’oï-
des quan es debat sobre conciliació. Pel 
que fa a les universitats -amb gran pre-
sència a la capital catalana-, nou han ma-
triculat els fills a la pública i set a una 
combinació de facultats públiques i pri-
vades. Només consten un cas de centre 
privat i un cas d’estudis d’FP.

Com	es	mouen
Pel que fa a la mobilitat, s’ha preguntat 
als electes si tenen cotxe, moto o bicicle-
ta i com són els seus desplaçaments dia-
ris. Als garatges dels regidors de Barcelo-
na presumptament hi hauria almenys 22 
automòbils, 16 bicicletes i vuit motos, tot 
i que la darrera xifra té una mica de tram-
pa perquè hi ha un regidor -Daniel Sirera 
(PP)- que és un declarat col·leccionista 
de vehicles d’època i té tres motocicletes. 
A banda, un altre regidor -del PSC- afirma 
que lloga scooters elèctriques de tant en 
tant. Posats a fer lectures polítiques, des-
taca que cap ni un dels regidors de Barce-
lona en Comú té moto. Gairebé la matei-
xa situació que a Junts, on només hi ha 
una persona motorista, però amb el vehi-
cle compartit. En canvi, al grup d’ERC no 
hi hauria cap bicicleta. Pel que fa a vehi-
cles endollables, consten un sol cotxe hí-
brid i una única moto elèctrica.

D’altra banda, a jutjar pels percentat-
ges d’ús del vehicle privat, el transport 

públic i els trajectes a peu, és improba-
ble que l’electorat topi amb un electe al 
metro o a l’autobús. La meitat (19 de 38) 
assignen al transport públic un ús infe-
rior al 50%. De fet, tres -dos del PSC i un 
de Junts- no l’usen mai, tot i que princi-
palment es deu a raons de seguretat. 
Dotze electes declaren un ús d’entre el 
50% i el 75% i només quatre superen els 
tres quarts.

Finalment, l’enquesta pregunta als 
electes si són socis d’entitats i subscrip-
tors de publicacions periòdiques. La ma-
joria tenen dos o tres carnets, per exem-
ple d’associacions de veïns, del seu partit 
o d’organitzacions no governamentals 
(ONG). Destaca una regidora de Junts 
que en té vuit i un president de grup mu-
nicipal que en té una dotzena. Pel que fa 
a les seves contribucions a la sostenibi-
litat del periodisme: n’hi ha 10 que no te-
nen cap subscripció, 14 que sí i quatre 
abonats a webs o revistes. Un de sol -de 
BComú- està subscrit a Carrer i podrà lle-
gir còmodament des de casa aquest arti-
cle en versió impresa.

ABSèNCIA	D’UNA	
REgIDORA	I	D’UN	
gRUP	MUNICIPAL
Carrer ha realitzat l’enquesta que 
ha servit de base per elaborar 
aquest article a 39 dels 41 regidors i 
regidores de l’ajuntament de bar-
celona, prenent la decisió de no en-
viar-la als representats de Vox per 
no normalitzar la seva presència a 
les institucions, que considerem 
nociva pel seu discurs obertament 
racista, masclista, homòfob i anti-
democràtic. per contra, la regidora 
àngels esteller, del pp, ha declinat 
contestar-la. l’equip de carrer
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incombustibles activistes veïnals. També 
hi van fer acte de presència grups antifei-
xistes per boicotejar els parlaments dels 
consellers d’extrema dreta a Nou Barris, 
Sant Martí i Sants-Montjuïc. En aquest 
últim districte, membres de la plataforma 
Stop Tanatori es van manifestar per re-
cordar que segueixen en contra d’aquest 
equipament que ha començat a funcio-
nar a l’estiu al carrer de Viriat, a Sants.

Un mandat que “no pinta bé”
El moviment veïnal es mostra preocupat 
per la solitud monocolor de l’actual go-
vern municipal i dubta de la capacitat 
dels nous equips d’atendre els neguits 
dels barris. A tall d’exemple, David Escu-
dé -que el passat mandat no va tenir gai-
re bona relació amb els veïns com a regi-
dor de Sant Martí-  estarà ara al 
capdavant de dos districtes -les Corts i 
Sant Martí-. A Nou Barris, després de la 
dimissió per motius de salut de la regi-
dora Rosa Alarcón -que havia de ser la 
regidora del districte-, repetirà el polè-
mic Xavier Marcé. La crispació i les posi-
cions antagòniques que es van albirar en 
alguns consells constitutius, com ara el 
de Ciutat Vella -en què un conseller de 
Barcelona en Comú va dimitir abans 
d’acceptar el càrrec-, fan pensar a molts 
activistes que el mandat “no pinta bé”.

A Horta-Guinardó, va prendre posses-
sió com a regidor de districte un vell 
conegut del moviment veïnal, Lluís Ra-
bell, que es va presentar com a indepen-

ELIA HERRANZ I NÉSTOR BOGAJO

e
ls petits ajuntaments que confor-
men els 10 districtes de Barcelona 
es van constituir els dies 12, 13 i 14 
de setembre, tres mesos i mig des-
prés de les eleccions municipals 

del 28 de maig, i dos mesos i mig després 
d’aprovar-se el cartipàs municipal, que va 
designar les regidores i regidors que esta-
ran al capdavant d’aquests àmbits territo-
rials els pròxims quatre anys. També es 
van nomenar els consellers i conselleres, 
que varien en nombre en funció de la po-
blació de cada districte -amb una forqui-
lla que va dels 82.154 habitants de les Corts 
als 268.824 a l’Eixample [veure el quadre]-, 
i que es van repartir en funció del nombre 
de vots obtinguts pels partits.

En els consells plenaris del setembre, 
els nous consellers i conselleres van 
prendre possessió dels càrrecs, es va no-
menar el president o la presidenta del 
plenari, i la regidora o el regidor de torn 
va fer una declaració d’intencions per al 
mandat 2023-2027. La novetat d’aquest 
any ha estat l’entrada a l’Ajuntament i, 
per tant, al territori, d’un partit d’extre-
ma dreta (Vox), que tindrà un conseller a 
tots els districtes de la ciutat menys a 

Ciutat Vella, a l’Eixample i a Gràcia.  
A Nou Barris, de fet, en tindrà dos.

Malgrat la seva poca representació po-
lítica real -només té vuit dels 190 conse-
llers de districte que hi ha a Barcelona-, 
l’ultradreta va omplir d’acòlits els plena-
ris. Un avís que tenen la intenció de jugar 
la carta dels barris. La resta de públic as-
sistent -que en general va omplir les sa-
les- eren militants dels partits, familiars 
dels càrrecs electes i els cada cop menys 

‘Carrer’ copsa les primeres sensacions de 
l’activisme veïnal després dels consells constitutius 
de tràmit, celebrats al setembre en el context d’un 
govern en minoria que, un mandat més, difícilment  
abordarà la descentralització municipal

Arrenquen els nous districtes 
amb claca de la ultradreta i 
pessimisme del moviment veïnal

El moviment veïnal 
dubta de la capacitat 
del nou equip de 
govern municipal  
-de moment, en 
minoria- d’atendre  
els neguits dels barris

Consell plenari de Nou Barris, constituït el 13 de setembre. joan linux

dent a les llistes del PSC. Vinculat histò-
ricament a l ’AV de l ’Esquerra de 
l’Eixample i president de la Favb durant 
tres anys -va deixar el càrrec per fer el salt 
a la política, llavors a Catalunya Sí que es 
Pot-, se’l veu amb reticències. També s’en-
carregarà del Pla de Barris. Un altre vell 
conegut, Ernest Maragall (ERC), ocuparà 
la presidència del districte de Sant An-
dreu, un territori que coneix bé, ja que du-
rant uns anys en va ser el regidor.

Reunions pendents
Amb els consells de districte constituïts, 
toca posar fil a l’agulla. Un bon grapat 
d’associacions veïnals tenen demanades 
reunions des d’abans de l’estiu per tractar 
temes pendents i encallats, alguns dels 
quals van sortir als plens d’investidura: la 
pacificació del carrer del Consell de Cent, 
els problemes d’habitatge i desigualtats, 
els equipaments, la gestió de l’espai pú-
blic, el futur de Can Raventós... El retard 
en la constitució dels districtes, la sobre-
càrrega de responsabilitats dels regidors 
i la falta d’experiència de molts consellers 
que s’estrenen, sumat a un context polític 
que mira de reüll els pactes entre partits 
més enllà de Barcelona i Catalunya, gene-
ra pessimisme pel que fa a la qualitat de 
la política a les institucions més pròximes 
als ciutadans. Dependrà, i molt, de la 
capacitat de l’organització veïnal d’insis-
tir -i resistir- davant d’un Ajuntament 
descomunal que, d’una banda, tira com 
una màquina tècnica imparable, i de l’al-
tra, té un funcionament polític descone-
gut i llunyà per a la majoria de la població.

* aquest article s’ha redactat amb infor-
mació d’activistes de les associacions: 
xarxa Veïnal del Raval, l’Esquerra de l’Ei-
xample, Hostafrancs, les Corts, Sarrià, la 
Vila de Gràcia, Horta, el Verdum, Sant 
andreu de Palomar i el Poblenou.

nombre de consellers que corresponen per població a cada districte, repartits 
entre els grups municipals segons els resultats de les eleccions del 28 de maig.

Districte i població Consellers Junts PSC BComú ERC PP Vox
Ciutat Vella (106.446)  17 3 5 6 2 1 0
l’Eixample (268.824) 23 8 4 6 3 2 0
Sants-Montjuïc (185.963) 19 4 5 5 3 1 1
les Corts (82.154) 15 6 3 2 1 2 1
Sarrià-S. Gervasi (149.804) 19 10 2 2 1 3 1
Gràcia (122.928) 17 6 3 5 2 1 0
Horta-Guinardó (175.550) 19 4 5 4 3 2 1
nou Barris (174.215) 19 2 7 4 2 2 2
Sant andreu (151.799) 19 3 5 5 3 2 1
Sant Martí (242.752) 23 5 6 6 3 2 1
Font: Ajuntament de Barcelona, amb dades de població del 2023.

NOVA COmpOsiCió dEls plENAris

maragall, nomenat president del con-
sell plenari de sant Andreu, el passat 
12 de setembre. Santi SERRa
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ballar per a altres sucursals de la mateixa 
empresa o fer jornades de més de 12 ho-
res, havent de tornar a la feina sense com-
plir el descans legal”, denuncia un assala-
riat del conegut restaurant.

“Molts treballadors tenen contractes 
amb una categoria professional més bai-
xa de la que realment exerceixen. N’hi ha 
que han acabat als tribunals per demos-
trar que mereixen un canvi en la catego-
ria”, sosté l’empleat, que denuncia favori-
tismes dins de la plantilla per part dels 
caps: “Pugen de categoria a aquells que els 
cauen bé, alguns acabats d’arribar, però 
mantenen les condicions d’altres amb 
fins i tot 20 anys d’antiguitat”. És el cas 
dels delegats sindicals, que segons aquest 
testimoni estan en el “punt de mira”.

El treballador també es queixa de mals 
tractes als cambrers per part d’un dels en-
carregats, que parla de forma “grollera” i 
fins i tot amb amenaces. “Et diu que si no 
treballes 12 hores tindràs problemes, i 
constantment canvia els horaris de la nit 
al dia, tot incomplint l’Estatut dels Treba-
lladors”. El nivell de pressió al negoci ar-
riba fins al punt que l’empresa fa pagar als 
cambrers els plats que trenquen o coman-
des errònies: “S’hi treballa amb tanta ten-
sió que hi ha moltes baixes per ansietat i 
depressió. Hi ha hagut molts companys 
amb més de 20 anys de servei que han re-
nunciat d’un dia per l’altre sobtadament”.

Una feina impossible d’assumir
El cas d’un cambrer d’una emblemàtica 
cafeteria del centre de Barcelona no 
s’allunya gaire del darrer. “Estic millor 
que molts dels meus companys, però em 
sento igualment explotat”. Tot i rebre un 
sou de 2.000 euros mensuals -força per 
sobre de la mitjana dins del sector a cau-
sa dels 17 anys d’antiguitat a l’empresa-, 
reconeix que la càrrega de treball que té 
el personal és “inassumible”. “Hi ha tanta 
feina que és impossible fer una pausa per 
anar al lavabo o beure un got d’aigua. 
Tampoc els 15 minuts reglamentaris que 
toquen per llei. Els encarregats et deixen 
fer el descans, però no hi ha temps. Saben 
que és impossible. Tinc 15 taules i, si el 
faig, després m’he d’empassar bronques 
de clients i solucionar el sidral que s’ha 
muntat”, confessa. La manca de personal 
repercuteix en la qualitat del servei. El 
treballador assegura que les ressenyes 
del negoci a internet són pèssimes.

“Els que fa temps que hi treballem, 
anem aguantant el ritme, però molts dels 
que entren nous, no. Hi ha hagut gent que 
ha vingut una tarda i l’endemà ja no hi ha 
tornat. Amb prou feines cobren 1.300 eu-
ros, és normal que amb aquestes condici-
ons cada cop menys gent vulgui treballar 
dins del sector”, opina el cambrer. El rit-
me de feina estressant, a més, comporta 
severs problemes de salut. En el seu cas, 
atribueix un infart de cor que va patir fa 
uns anys al tràfec esgotador de la feina, ja 
que no tenia cap altre factor de risc.

La situació no és gaire millor en algu-
nes franquícies, com per exemple una 
que es dedica a les hamburgueses gour-
met, on, segons un treballador jove, el 
control a què se’ls sotmet és gairebé 
orwellià: “Ho graven tot amb càmera i 
després ho revisen. Si veuen que mires el 
mòbil en algun moment del servei, enca-
ra que no hi hagi clients ni feina a fer, t’ho 
poden comptar com a falta. Si en tens 
tres, et fan fora de l’empresa”. Això, expli-
ca, pot servir com a justificació per em-
mascarar acomiadaments irregulars.

els assalariats accedeixen a aquests llocs 
de treball enganyats per l’empresa, que 
ofereix en un inici unes condicions a l’en-
trevista de feina que després no es res-
pecten: “En alguns casos, quan els aspi-
rants pregunten els seus drets i con- 
dicions durant el procés de selecció, dei-
xen d’interessar a l’empresari”.

Fins i tot en restaurants de renom
Els incompliments del conveni i la lega-
litat passen a negocis de tot tipus, des 
d’empreses petites sense sindicació fins 
a establiments que compten amb grans 
plantilles i delegats sindicals. És el cas de 
negocis històrics de Ciutat Vella, com ara 
una prestigiosa arrosseria de la zona del 
port. “Tenim molts dubtes quant a les nò-
mines o endarreriments que mai no ens 
han pagat, i els treballadors rebem molts 
abusos. De vegades a alguns se’ls fa tre-

oriol lapeira

F
estes de Gràcia. Concerts, bullici, 
oci, gaudi. Milers de turistes s’ar-
repleguen a la Vila i es barregen 
amb barcelonins, disposats a 
buidar les seves butxaques de 

diners i a evadir-se durant algunes nits 
xafogoses d’estiu. A l’altra banda dels tau-
lells, però, ni rastre d’hedonisme. Els as-
salariats que omplen les panxes dels vi-
sitants no celebren res. “Vaig treballar del 
14 al 24 d’agost sense tenir ni un sol dia de 
descans entre mig”, explica l’Ana, emple-
ada d’un negoci gracienc de la restaura-
ció. Segons relata, algunes de les seves 
companyes feien el torn de tarda i plega-
ven a les tres de la matinada. Molts cops 
no es respectaven les dotze hores míni-
mes de descans entre jornades i les treba-
lladores s’havien de coordinar entre elles 
per garantir-ne el compliment.

Lluny de ser una excepció, les males 
condicions laborals dins de l’hostaleria i 
la restauració a Barcelona -una esfera 
econòmica capdavantera a la ciutat i per 
la qual l’Ajuntament encara aposta mal-
grat el sotrac de la pandèmia- són gairebé 
sistèmiques. A l’estiu, amb l’arribada de 
milions de turistes a la capital catalana, 
l’activitat del sector s’intensifica i estreny 

encara més els treballadors. Aquests 
greuges provoquen que cada cop hi hagi 
menys gent disposada a treballar en el 
sector. Només ho fan les capes més preca-
ritzades: els joves i les persones migrants.

“La gent busca altres sectors més atrac-
tius on es respectin molt més les condici-
ons laborals i on es pugui treballar per 
viure, no pas viure per treballar”, assegu-
ra Paco Galván, responsable d’Hostaleria 
i Turisme de CCOO Catalunya. “Molts 
professionals amb experiència es jubilen 
i no hi ha relleu generacional. No s’ocu-
pen tots els llocs de feina nous que s’ofe-
reixen, ateses les males condicions que 
dona el sector, en un context en què els 
preus i el nivell de vida s’encareixen”, afe-
geix el sindicalista. Excessos de jornada, 
manca de descansos durant la setmana, 
no cobrament dels festius, incompli-
ments en el pagament de plusos per noc-
turnitat... El conveni és paper mullat i 
“gairebé mai”, segons Galván, es respecta.

“És molt comú signar contractes de 
mitja jornada i que acabis fent 40 hores, 
cobrant-ne la resta en negre. O que en fa-
cis més de deu al dia i en cobris la meitat. 
Al final, els 11,50 euros l’hora que s’hauri-
en de pagar per conveni a un cambrer es 
queden en molt menys si es divideix el 
sou pel temps real treballat”, denuncia 
Galván. A més, avisa que algunes vegades 

Jornades excessives, manca de descans durant la setmana, no cobrament  
dels festius ni dels plusos per nocturnitat... Treballadors i sindicats coincideixen 
que el conveni d’hostaleria és, amb poques excepcions, paper mullat

“És molt comú firmar 
contractes de mitja 
jornada i acabar fent 
40, cobrant la resta 
en negre; o fer més 
de 10 hores al dia 
i cobrar la meitat”

restauració, un estiu 
d’explotació laboral

Un cambrer atenent terrasses el passat mes de setembre a Barcelona. rrenomfoto



las obras para frenar el progresivo dete-
rioro del teatro, lo que permite deducir 
que el estado actual del que fuera modé-
lico teatro de Mundet es el resultado del 
incumplimiento de los compromisos 
asumidos por las dos entidades.

Sin dinero y sin proyecto
Durante los últimos treinta años, la UB ha 
convertido el recinto de Mundet en la 
sede de sus facultades de Educación y 
Psicología, con unos 10.000 estudiantes 
que, al parecer, nunca han precisado de 
la desconocida sala de actos, tan próxima 
a sus aulas. Carrer no ha tenido fácil con-
seguir que la institución universitaria in-
formara sobre el abandono de ese equi-
pamiento. No se nos ha permitido acceder 
a la sala, ni fotografiar su estado, y reco-
ger la opinión sobre el futuro del edificio 
ha exigido semanas de espera. Jordi 
Bosch, vicegerente de Proyectos Estraté-
gicos de la UB, ha sido quien, finalmente, 
nos ha asegurado que esos 10.000 alum-
nos del campus de Mundet nunca han 
necesitado de una sala de grandes dimen-
siones. Bosch achaca a la falta de medios 
económicos el abandono del recinto y 
añade que son muchas las facultades que 
exigen inversiones y que los pocos fon-
dos disponibles para infraestructuras 
“los destinamos a investigación”.

La Universitat no tiene un proyecto 
concreto para el edificio y es evidente 
que su pasado vinculado al cine o al tea-
tro carece de alternativas válidas. El de-
rribo total no parece una opción, pero sí 
destruir la estructura interior y aumen-
tar la edificabilidad del solar, con una su-
perficie próxima a los mil metros cuadra-
dos. El vicegerente considera que el 
recinto podría acoger instalaciones de 
un departamento de psicología y neuro-
ciencia, “un proyecto potente y ambicio-
so”, pero, al parecer, un sueño anclado en 
los buenos deseos porque, de momento, 

Mundet. Esos acuerdos obligan a la Uni-
versitat a conservar los edificios y aplicar 
un programa integral de mantenimiento 
por un periodo igual a la duración de los 
pactos, actualizado cada seis años. El 
cumplimiento de lo anterior debe ser ve-
rificado cada tres años por el servicio de 
Construcciones Civiles de la Diputación 
y su resultado puesto en conocimiento de 
los máximos responsables de las dos cor-
poraciones. El coste de las obras corres-
ponde a la UB, pero la Diputación puede 
actuar subsidiariamente si el manteni-
miento no se lleva a cabo. La sala de ac-
tos merece un trato especial en los con-
venios, que siguen vigentes.

En el caso de que el recinto sea utiliza-
do por la UB, y ese uso aportara benefi-
cios, la Diputación debe percibir el 50% 
de los ingresos. Pero esa posibilidad no 
se ha dado porque la Universitat nunca 
usó ni alquiló la sala, y tampoco la res-
tauró, y la Diputación ni exigió ni asumió 

m. eugenia ibáñez

E
l teatro con mayor capacidad de 
Barcelona permanece cerrado, 
sin uso alguno y en condiciones 
de abandono total desde hace 
más de treinta años. Butacas y 

material han desaparecido o se amonto-
nan por los rincones y, en el interior y el 
vestíbulo, murales de Guinovart langui-
decen entre el deterioro y la superviven-
cia. Esa sala de actos, también cine y tea-
tro, fue durante mucho tiempo el lugar de 
encuentro de niños y niñas del internado 
y orfanato de Llars Mundet. Pertenece a 
la Diputación de Barcelona y en 1987 fue 
cedida en usufructo a la Universitat de 
Barcelona (UB). A partir de 1992 se cerra-
ron sus puertas y comenzó el olvido.

un conjunto asistencial modélico
La sala de actos forma parte del comple-
jo construido en una finca de 30 hectá-
reas propiedad de la Diputación para 
sustituir a la Casa de la Caritat de la calle 
de Montnegre. Las obras comenzaron en 
1954 y concluyeron tres años más tarde, 
tiempo récord impuesto por Artur Mun-
det y su esposa Anna Gironella, que 
aportaron cuarenta de los 175 millones de 
pesetas que costó el proyecto, sin duda 
el mejor conjunto asistencial de la épo-
ca, obra del arquitecto Manuel Baldrich. 
Los pabellones de Mundet acogieron a 
1.500 niños y niñas, 700 ancianos y un 
centenar de religiosos y personal de ser-
vicio. El recinto incluía todo lo preciso 
para la formación de los jóvenes, con ins-
talaciones deportivas y culturales inédi-
tas entonces en instituciones públicas, 

piscina descubierta de 33 metros con pa-
lanca y trampolín, campos de fútbol y at-
letismo y una sala de actos, con aforo de 
1.200 plazas, patio de butacas escalona-
do, cabina de proyección cinematográfi-
ca, doble foso y una acústica de alta cali-
dad que, poco antes de los Juegos 
Olímpicos, acogió grabaciones de Josep 
Carreras y Montserrat Caballé.

Hacia 1990 el funcionamiento y el sis-
tema de enseñanza de Mundet habían 
cambiado por completo. En 1982 los Sa-
lesianos dejaron la institución, cinco 
años después les tocó el turno a las Hijas 
de la Caridad, desapareció el internado, 
los residentes se trasladaron a centros 
abiertos y la gestión de las instalaciones 
deportivas fue privatizada. La utilización 
de la sala de actos quedó reducida a las 
sesiones dominicales de cine para los an-
cianos, hasta que una inspección de 
Bomberos exigió medidas para actuali-
zar su seguridad, que se limitaron a la re-
tirada de cortinas y sillas y a arrinconar 
otros elementos. Tras los Juegos Olímpi-
cos, la sala pasó a ser un espacio vacío, 
abandonado y sucio. Y así sigue.

Los convenios que a partir de 1987 fir-
maron Diputación y UB fueron, en teoría, 
modélicos en la protección del recinto de 

La antigua sala de actos, con tres murales de 
Guinovart, tuvo un aforo de 1.200 plazas, se cerró 
en 1992 y sigue clausurada y convertida en trastero
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La ub abandona durante treinta  
años el teatro de Llars mundet

La Universitat 
alega problemas 
económicos para 
abordar la reforma 
y la Diputación no 
la considera una 
inversión prioritaria

Vestíbulo de acceso a la sala, con mural de Guinovart, en la actualidad. dani codina

A la izquierda, sala de actos de Llars 
Mundet, con otro mural de Guinovart 
al fondo. La imagen, tomada en 2017  
es, probablemente, la última conocida 
del viejo teatro. Sobre estas líneas, 
otro detalle. aRcHiVo



reforci el transport públic, però creiem 
que la proposta no és l’adequada”. Ell és 
una de les persones esperançades amb 
la nova consellera, a qui ha vist més 
sensibilitzada que a altres polítics. La 
proposta que li fan passa perquè el cen-
tre d’operacions ocupi part d’algun car-
rer, com ara el de Tarragona: “Pensem 
que, abans de tallar els arbres, és millor 
reduir el trànsit en alguns carrils, com 
es va fer en el Mercat de Sant Antoni”. 
A Riu no li tremola la veu quan diu que, 
si no arriben a una entesa, les més de 
1.200 veïnes mobilitzades estan dispo-
sades a fer el que sigui per defensar el 
parc: “El necessitem més que mai”.

El parc de Joan Miró és fruit d’una 
lluita històrica del moviment veïnal. El 
1976, l’AV de l’Esquerra de l’Eixample i 
l’AV Hostafrancs van demanar que 
l’Escorxador municipal tanqués i s’hi 
fes un parc. El lema: “Fora, verd i aviat”. 
Inaugurat el 1983, el parc ja va veure el 
2009 com l’Administració li manlleva-
va un tros per instal·lar-hi una caser-
na de bombers “provisional”, que enca-
ra segueix en peu. áLvaro Carretón

L
a tala de 137 arbres que impli-
caria que el parc de Joan Miró 
acollís el centre d’operacions 
de les obres d’ampliació de la 
Línia 8 dels Ferrocarrils de la 

Generalitat de Catalunya (FGC) ha es-
devingut el detonant d’una nova lluita, 
encara en el seu albor, pels drets medi-
ambientals a Barcelona. El veïnat, or-
ganitzat en la plataforma Salvem el 
Parc de Joan Miró, rebutja que la zona 
verda -una de les poques en aquest sec-
tor de la ciutat- perdi part de la seva ar-
breda per acollir una infraestructura 
que ocuparia un terç de l’espai, gairebé 
tota la franja sud. “En el context 
d’emergència climàtica que estem vi-
vint, és imprescindible prioritzar la 
protecció i la creació de zones verdes a 
les ciutats”, declara el manifest que la 
plataforma va publicar el passat febrer. 
En aquell moment, la lluita per preser-
var l’arbreda va adquirir rellevància en 
els mitjans de comunicació i va arren-
car compromisos de la classe política.

L’Ajuntament de Barcelona va des-
dir la Generalitat de Catalunya -lici-
tant de les obres- i va negar que hagués 
aprovat aquest ús del parc. L’aleshores 
tinenta d’alcaldia d’Urbanisme, Janet 
Sanz (Barcelona en Comú), piulava a 
Twitter: “Ja hem traslladat a la Gene-
ralitat que ha de trobar una alternati-
va. Des de l’Ajuntament de Barcelona 
no acceptarem destrossar el parc de 
Joan Miró”. Per la seva part, Jaume 
Collboni, aleshores candidat socialis-
ta a l’alcaldia, advocava per una reso-

lució realista del conflicte i informava 
que els representants del seu partit al 
Parlament de Catalunya havien trami-
tat una resolució per reduir sensible-
ment l’impacte de l’execució, contem-
plar alternatives i evitar la tala d’arbres.

El govern català, però, va manifestar 
que era molt difícil minimitzar l’afec-
tació i va tirar pel dret amb els plans es-
tablerts. Al juny, les obres es van adju-
dicar per 300 milions d’euros a la unió 
temporal d’empreses formada per Cop-
cisa, Copisa, Ferrovial i Sacyr, que no 
va tenir cap altre competidor en l’ofer-
ta. Està previst que els primers treballs 
comencin a finals d’aquest estiu i que 
l’obra estigui acabada el 2030. El parc 
patiria l’afectació més gran entre la pri-
mavera del 2025 i la del 2026, quan co-
mençaria a treballar la tuneladora.

nova consellera, noves esperances
Al juny, però, també va haver-hi un mo-
viment a Territori que suggereix que es 
podria donar un canvi en la postura del 
govern català: la republicana Ester Ca-
pella va assumir el càrrec de conselle-
ra. De moment, Capella ha mantingut 
una reunió amb la plataforma en de-
fensa del parc i s’ha compromès a no 
començar cap obra sense haver-los ex-
plicat el projecte que tirin endavant.

“Han calculat malament les priori-
tats ciutadanes”, afirma Xavier Riu, un 
dels portaveus de la plataforma. Riu de-
nuncia l’opacitat que ha imperat fins fa 
no gaire i deixa clar que no estan “en 
contra de l’obra”: “Ens sembla bé que es 

L’amenaça de talar més d’un centenar d’arbres per deixar lloc al centre 
d’operacions de l’ampliació de l’L8 mobilitza els veïns i veïnes. La 
Generalitat es compromet a no començar les obres sense informar el barri

La plataforma 
Salvem el Parc de 
Joan Miró avisa que 
més de 1.200 veïnes 
estan disposades  
a fer el que sigui  
per defensar-lo

El veïnat, (de nou) en lluita 
pel parc de Joan Miró

Veïns i veïnes del parc de Joan Miró es manifesten a la Gran Via per defensar l’arbreda. salVem el paRc de joan miRó

no hay proyecto arquitectónico o de uso 
y, lo que es peor, tampoco presupuesto o 
financiación asegurada a pesar de que, 
según Bosch, “buscamos fondos estata-
les y de la Generalitat”.

Jordi Pericàs, coordinador de Servicios 
Generales de la Diputación, justifica el 
abandono y la degradación de la sala de 
Mundet con dos motivos: la inexistencia 
de un uso alternativo válido y la exigencia 
económica o política de dar prioridad a 
otras inversiones consideradas más nece-
sarias por la entidad porque, añade, “nues-
tra responsabilidad es ayudar a los ayun-
tamientos”. En 1996, la Diputación realizó 
un estudio para instalar un centro de con-
venciones, descartado ante la aparición 
de proyectos similares en la ciudad. Tam-
bién fracasaron diversos contactos con el 
Ayuntamiento de Barcelona. Los conve-
nios firmados y renovados permitían a la 
Diputación intervenir en la conservación 
de un edificio de Mundet degradado a lo 
largo de 33 años, ¿por qué no se hizo? Pe-
ricàs considera que nada se ha podido exi-
gir a la UB “porque carece de medios eco-
nómicos para asumir esos trabajos”, y la 
Diputación, por su parte, actúa con “dis-
crecionalidad política para decidir si las 
inversiones son necesarias y prioritarias”. 
Y, al parecer, el viejo anfiteatro nunca ha 
gozado de esas características.

¿Qué futuro le espera a la antigua sala 
de Mundet si se mantienen la falta de me-
dios de la Universitat de Barcelona y la 
discrecionalidad política de la Diputa-
ción? Pericàs marca el plazo de un año 
para la toma de decisiones, tiempo que, 
en su opinión, permite fraguar el proyec-
to del centro científico, pero, si todo sigue 
igual, si la UB no necesita ese espacio, 
“nos lo tendrán que devolver”. Un año 
más, y serán 34 con las puertas cerradas.

MUnDet, 
Un MUSeo 
DeSconociDo

el arquitecto manel Baldrich Tibau 
(1911-1966) transformó la topografía 
hostil de la ladera de collserola en 
Horta en una obra maestra de urba-
nismo y arquitectura y dominó ese 
territorio con terrazas horizontales, 
de forma que ni uno solo de los edi-
ficios construidos se asentaron so-
bre la superficie original. Baldrich 
no utilizó materiales suntuosos, 
pero sí perdurables, diseñó parte 
del mobiliario, incorporó pintura, 
escultura y dio visibilidad a artistas 
poco menos que desconocidos en 
aquella época de rígido oscurantis-
mo franquista. el recinto de mundet 
tiene un recorrido museístico que 
incluye obras de eudald serra, jo-
sep m. subirachs, murales de jo-
sep Guinovart, joaquim datsira, 
marc aleu, Will Faber y josep mon-
tpou y obras de miquel Ferrer, pere 
pruna, enric planasdurà, joan Re-
bull... Francisco Franco y el mar-
qués de castell Florite, presidente 
de la diputación, presidieron la in-
auguración de Hogares mundet el 
14 de octubre de 1957 en el teatro 
del recinto, ese edificio hoy ignora-
do y de futuro incierto.
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dels quals, a Barcelona ciutat-. Un model 
que ha funcionat gràcies a l’adquisició de 
sòl a l’Administració mitjançant una per-
muta que, posteriorment, proveeix als 
ajuntaments d’habitatges perquè els des-
tinin a lloguer social. A més, com s’ha po-
gut comprovar, el sistema també satisfà 
de retruc els anhels del 60% de la seva po-
blació d’adquirir un habitatge digne i asse-
quible en propietat o en dret de superfície, 
segons les dades de l’Idescat.

Una de les principals cooperatives
Tot el ventall d’actuacions i promocions 
que ha desenvolupat i que encara cons-
trueix FEM CIUTAT la situen com una de 
les principals cooperatives d’habitatge 
protegit assequible del país en totes les 

D
eures d’estiu fets. La cooperativa 
d’habitatge assequible FEM CIU-
TAT ha lliurat aquest mes de juliol 
les claus dels primers habitatges 
protegits ubicats al número 15-17 
de l’avinguda de l’Estatut, al barri 
de la Clota de Barcelona. Més con-

cretament, ha entregat la primera fase de 
la promoció a 42 famílies, que ja gaudeixen 
d’un sostre digne a un preu just. Una veri-
table utopia a Barcelona, però que no no-
més es limitarà a aquesta quarantena 
d’habitatges: a finals d’octubre, es preveu 
entregar la segona fase, que afegirà una 
cinquantena de pisos a l’exitosa operació.

Dels 105 habitatges que s’han construït 
a l’avinguda de l’Estatut, onze seran entre-
gats a l’Ajuntament de Barcelona perquè 
els destini a lloguer social. D’aquesta ma-
nera, la promoció de la Clota escenifica “un 
exemple de col.laboració publicoprivada 
exitosa, on es barregen habitatges de llo-
guer i en propietat (dret de superfície a 75 
anys)”, emfatitzen a FEM CIUTAT.

A parer de la cooperativa d’habitatge 
assequible, edificis com el desenvolupat 
a la Clota són el paradigma de com acon-
seguir satisfer les necessitats dels barce-
lonins: “L’Administració s’ha oblidat fins 
ara de totes aquelles famílies que, per ren-
da, queden excloses del lloguer protegit i 
tampoc no tenen suficients diners per ac-
cedir a un habitatge del mercat lliure”. Da-
vant d’aquesta realitat, defensen que “pro-
mocions com la de l’avinguda de l’Estatut 
solucionen la problemàtica d’aquestes fa-
mílies i, a la vegada, ajuden a finançar ha-
bitatges de lloguer social”. “Hem de tenir 
en compte que fer edificis públics dedi-
cats exclusivament al lloguer no és econò-
micament viable i així ho han demostrat 
tots els projectes que han quedat sense 
executar-se”, afegeixen.

Pròxim inici d’obres a Viladecans
A conseqüència de la manca de suport de 
l’Ajuntament per poder desenvolupar dins 
de Barcelona altres promocions com la de 
la Clota, FEM CIUTAT ha decidit multiplicar 
la seva presència a l’àrea metropolitana, 
on les administracions locals han entès 
perfectament l’imperatiu de satisfer les 
necessitats residencials de tota la seva 
població. Un exemple d’aquestes políti-
ques és el de Viladecans, municipi que en 
els pròxims mesos veurà com es desenvo-

lupa al seu sector de Llevant una nova pro-
moció de 70 habitatges protegits de forma 
indefinida en venda, la qual permetrà po-
sar fre a l’especulació immobiliària.

Fins avui, la cooperativa FEM CIUTAT ha 
lliurat prop de 3.600 habitatges, repartits 
en una setantena de promocions -un miler 

Fem Ciutat entrega els primers 
habitatges protegits a la Clota

Aquest mes de juliol 
s’han lliurat pisos a 
42 famílies i a finals 
d’octubre es preveu 
l’entrega d’una 
segona fase de 50 
habitatges més

publireportatge
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Promoció de Fem Ciutat a l’avinguda de l’Estatut, al barri de la Clota de Barcelona

seves modalitats. Per poder seguir totes 
les promocions que l’entitat desenvolupa, 
només cal dirigir-se a la seva pàgina web 
(femciutat.cat). Un espai virtual on tothom 
es pot donar d’alta per rebre directament 
les darreres novetats o fins i tot inscriure’s 
en els sortejos que puguin sorgir.

Almogàvers, 199 local
08018 Barcelona (Spain)

(+34) 93 488 20 10
info@solucionshabitat.com

Fins avui, la 
cooperativa ha 
lliurat prop de 3.600 
habitatges, repartits 
en una setantena de 
promocions, un miler 
d’ells a Barcelona



entrevista
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José Mansilla
antropòleg

José Mansilla és doctor en 
antropologia social, professor a la 
Universitat autònoma de Barcelona 
(UaB), membre de l’observatori 
d’antropologia del Conflicte Urbà 
(oaCU) i autor de llibres com 
Mierda de ciudad (pol·len edicions, 
2015), Ciudad de vacaciones: 
conflictos urbanos en espacios 
turísticos (pol·len edicions, 2018) 
o La pandemia de la desigualdad 
(edicions Bellaterra, 2020).

“El PSC fa el 
mateix que Junts 
amb un discurs 
més sensible”
laura aznar

U
na de les seves obres més re-
cents és Los años de la discor-
dia (Apostroph), en què analit-
za els quatre anys del mandat 
de Xavier Trias. Segons Man-

silla, l’alcalde convergent “va donar una 
volta més a Barcelona com a ciutat neoli-
beral en mans del sector privat”.
“els anys de la discòrdia” són els del 
govern de trias. per què els denomina 
així i centra el llibre en aquests anys?
S’havia fet molt poca recerca acadèmica. 
Gairebé tot el que trobaves era de la in-
fluència del PSC sobre Barcelona, i calia 
parlar del període de Trias, perquè va ser 
molt important. Quan va anunciar que es 
presentava de nou a les municipals, vaig 
tenir la sensació que la gent l’entenia 
com un senyor que retornaria l’ordre a la 
Barcelona de Colau. Però si hi ha quatre 
anys de la història recent en què no hi va 
haver ordre, en el sentit burgès de la pa-
raula, són els del mandat Trias. Aquí va 
passar de tot. Van ser anys de discòrdia, 
de batalla, de conflicte.
Hi va haver la lluita per Can Vies, les 
vagues generals, el 15-M... l’eclosió 
d’aquests moviments s’explica pels 
quatre anys de Convergència?
Després del 15-M es produeix un canvi del 
pensament hegemònic en relació amb el 
que era acceptable i el que no ho era en 
política. Trias creia que encara podia fer 
el que volia fer: donar-li una volta més a 

Barcelona com a ciutat neoliberal i po-
sar-la en mans del sector privat. Però la 
penya ja no estava per la labor. És inte-
ressant veure com de desconnectat esta-
va respecte del que estava passant, i per 
això es va trobar amb una contestació 
contínua. Trias no era el responsable di-
recte del malestar social d’aquells anys, 
però no va saber llegir la realitat.
les polítiques de trias eren gaire dife-
rents de les que havien posat en marxa 
els socialistes? Hi ha gaire diferència 
entre l’enfocament neoliberal que diu 
que ell té i el que pot tenir Collboni?
Junts no enganya: tu saps què farà. Per 
aquest motiu, el PSC és més perillós, per-
què fa el mateix però amb un discurs més 
sensible i proper a determinats sectors. La 
gent manté el record del procés de moder-
nització impulsat pel PSOE a l’Estat, o el 
que va suposar Maragall per a la ciutat, i 
pensa que aquest partit farà coses d’es-
querres. Jo penso que no. Més encara: crec 
que, a Barcelona, el PSC pot fer polítiques 
de dretes perquè dona per descomptat 
que les d’esquerres les farà Pedro Sánchez. 
Amb aquest argument, Collboni es pot 
permetre ser amic dels lobbies i tenir in-
teressos en contra de les classes populars.
el subtítol del llibre és Del Model a la 
Marca. Què impliquen aquestes etapes?
El model tenia una part física, en el sen-
tit que va implicar un seguit de transfor-
macions en les quals l’Ajuntament man-
tenia una mà al volant. Hi havia una 
planificació, una idea concreta de ciutat 
concebuda des d’un punt de vista social-

demòcrata, en certa forma, i que es va 
plasmar en la construcció d’equipaments 
i serveis. La marca, en canvi, és purament 
simbòlica: ja no hi ha la intervenció de 
l’Ajuntament, sinó que s’atorga la res-
ponsabilitat de la ciutat al sector privat. 
El model tenia valors. Com diu l’antropò-
leg Manuel Delgado, hi havia un compo-
nent moral i ideològic. Per construir la 
marca, això no ha calgut.
Hi ha una voluntat comercial al darrere 
de la creació de la marca?
Completament. Es vol atraure inversions 
i gent. La projecció de Barcelona com una 
marca digerible, amable, fa que la ciutat 
estigui en el punt de mira. I aquesta és 
una obsessió de l’Ajuntament.
això implica invisibilitzar el conflicte.
És clar. Un exemple d’això és el pla Endre-
ça, en el qual hi apareix tant la qüestió de 
la neteja com l’eliminació dels manters. 
Això implica concebre un problema so-
cial -que hi hagi persones sense papers 
que no poden treballar legalment- com 
una malaltia social. Hi ha una visió higi-
enista quan es posa al mateix lloc la sa-
lubritat, la salut pública o la qualitat de 
l’aire, i el conflicte.
l’smart city és una de les principals 
apostes del mandat trias que s’ha 
mantingut en els governs de Colau.
Trias es troba amb una ciutat consolida-
da, que no pot créixer a nivell urbanístic, 
i decideix posar-li una capa de tecnologia 
al damunt. Fa servir el concepte d’smart 
city, que és molt complicat de tombar: no 
hi ha ningú que estigui en contra d’una 
ciutat intel·ligent. Tanmateix, incideix 
en la privatització, perquè les idees al vol-
tant de la gestió intel·ligent estaven en 
mans del sector privat. Colau no va aca-
bar amb la idea de l’smart city, però va 
donar-li un enfocament, teòricament, 
més democràtic, apostant pel programa-
ri lliure o la gestió pública de les dades.
en una entrevista a Públic deia que 
tots els partits tenen por de la portada 
de La Vanguardia. els comuns també?
Sí. No han estat prou transformadors, bé 
sigui perquè eren pocs, perquè governa-
ven amb el PSC, perquè realment no ve-
nien a capgirar la institució, o perquè 
pensaven que això crearia massa ene-
mics. Ara bé, seria injust dir que no han 
fet apostes valentes, per exemple, en ma-
tèria d’habitatge o de contenció del turis-
me, com el PEUAT.

Una política estrella dels comuns han 
estat les superilles. Com les valora?
Tothom té dret a viure al millor barri pos-
sible, perquè, a més, deixar que es degra-
di acaba sent pitjor en termes d’especu-
lació i gentrificació. És el concepte de 
rent gap: quan el preu del sòl baixa per la 
desinversió pública, les expectatives 
d’obtenir beneficis fan que el sector pri-
vat estigui interessat en invertir. Per tant, 
l’Ajuntament ha d’intervenir en els barris 
i prendre mesures per minimitzar els 
efectes negatius de les millores. Els co-
muns es van equivocar fent un discurs 
que pivotava, sobretot, sobre l’eix medi-
ambiental, perquè les superilles també 
comporten conseqüències negatives. I no 
es van explicitar perquè embrutaven el 
discurs general sobre els seus beneficis.
Què vol dir?
L’esquerra ha de ser sincera. S’hauria d’ha-
ver dit: “Farem superilles, perquè treure 
cotxes i posar zones verdes és bo per a la 
gent, però això tindrà unes externalitats 
negatives que intentarem que siguin mí-
nimes”. És que, a més, se sabien. Se sabia 
que apujarien el preu de l’habitatge i que 
hi hauria gentrificació i turistificació.
Diu que l’urbanisme s’ha fet servir com 
una eina del capital per convertir la ciu-
tat en un terreny del qual extreure’n ren-
des. És possible un urbanisme popular?
És molt complicat. Les ciutats, totes, estan 
pensades per estar al servei del capital. 
David Harvey deia que havia costat 200 
anys arribar fins aquí, de manera que és 
irreal pensar que, en vuit anys, un govern 
X aconseguirà fer marxa enrere. Ara bé, es 
poden fer passos petits per desmercanti-
litzar la ciutat. Els comuns els han fet, 
però, des del juny, tenim un nou equip de 
govern que pot anar en la direcció contrà-
ria. Potser tocarà reactivar la mobilització 
social. Potser ens trobarem en la necessi-
tat de ser contestataris i posar-nos les pi-
les, perquè no ens quedarà més remei.

“l’esquerra hauria 
d’haver dit que les 
superilles són bones 
per a la gent, però 
que també tenen 
conseqüències 
negatives”

dani codina
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A
quest estiu, Barcelona ha tornat a ex-
perimentar uns nivells de calor insu-
portables. Sobretot a les nits. Si hi su-
mem la sequera, la contaminació 
atmosfèrica, la manca de verd, la pre-
sència d’amiant, els residus..., tenim 
un panorama del que significa la crisi 
ecològica a escala local. I sabem, pels 
estudis científics, que si no es prenen 
mesures dràstiques tot això anirà a 
pitjor. Aquesta consciència creixent 
dels problemes ambientals contrasta 

amb la sentència de la jutgessa Montserrat Raga, del 
jutjat cinquè del Contenciós Administratiu, que obli-
ga a revertir l’eix verd de Consell de Cent basant-se en 
aspectes formals discutibles i, sobretot, determinant 
la primacia del cotxe en qüestions de vialitat. És un 
èxit dels promotors de la demanda, el lobby empresa-
rial Barcelona Oberta, un dels que han fet la guerra ju-
rídica (lawfare) a aquelles propostes municipals que 
consideren que atempten contra els seus interessos 
-municipalització de l’aigua, reglament de participa-
ció, PEUAT, transformacions urbanístiques...-. Però en 
allò immediat, és una victòria pírrica, perquè ha gene-

rat una enorme resposta ciutadana que ha obligat als 
vencedors a dir que no demanaran l’aplicació de la 
sentència -potser per evitar que en un recurs judicial 
se li doni la volta-. A llarg termini, caldrà veure si és 
un primer pas per consolidar el poder de l’automòbil 
privat en la mobilitat i l’urbanisme.

Ens hi juguem molt: comptar amb una ciutat habita-
ble, saludable, justa. Amb un urbanisme que faciliti la 
convivència i la vida quotidiana. La crisi ecològica és 
un dels problemes més importants de la ciutat, amb els 
de l’habitatge i les desigualtats. I en tots ells xoquem 
amb la mesquinesa i la manca de mires i de conscièn-
cia social d’unes elits econòmiques que defensen els 
seus privilegis amb l’ampli ventall de recursos de què 
disposen. I que són addictes a un model econòmic ba-
sat en el turisme i l’especulació, que és caduc i damnós.

Cal pressionar el poder polític, començant per l’Ajun-
tament, perquè implementi polítiques adequades als 
reptes del canvi climàtic i la crisi habitacional i social. 
Que prioritzi els interessos de la ciutadania davant dels 
interessos de les elits. I cal treballar als barris perquè 
aquestes polítiques siguin enteses i defensades. Perquè 
les transformacions només funcionaran si la majoria 
entén la magnitud del repte i la necessitat del canvi.
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exemplars i la seva distribució és gratuïta 
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Aquest Carrer arriba tard. 
Concretament, quatre me-
sos tard. El motiu: els ajustos 
en el pressupost de la Favb 
-l’editora de la revista-, apro-
vats a l’abril i que van supo-
sar, entre d’altres mesures,  
la supressió d’un dels quatre 
números del 2023. Va saltar 
el de juny, que hauria analit-
zat a fons els resultats de les 
eleccions municipals, acaba-
des de celebrar al maig. La 
redacció ha endegat els úl-
tims mesos una campanya 
de captació de recursos, amb 
la voluntat de fer un pas en-
davant cap a l’autofinança-
ment. Un bon grapat de lec-
tors i lectores han respost a 
la crida -mil gràcies!-. Però el 
futur de Carrer, un projecte 
de periodisme independent  
i de proximitat pel qual la 
Favb aposta des de fa 32 
anys, penja d’un fil. Us ani-
mem a posar el vostre granet 
de sorra. Hi sou a temps.  
(De moment). ZETA

Hem perdut un 
número de ‘Carrer’

Sal i PEBrE



“El error de Glòries”, “Luces y 
sombras de las Rondas”, “Els 
drets del vianant”, “Plans Reno-
ve: paguem dos cops”, “Calles ri-
gurosamente peligrosas”, “El 
vermell no atura els cotxes”, 
“Huelga en el Metro: ¿contra 
quién?”, “Tramvia interruptus”, 
“El CAT obliga”, “Prioridad para 
el tranvía, un transporte público 
sostenible”, “El poder del coche”, 
“Sacsejades en el transport”, “La 
ciudad debe moverse al ritmo 
del ciudadano”, “El futur és del 
vianant”... Són títols d’alguns 
dels articles que Ole Thorson va 
escriure per a la revista Carrer al 
llarg de més de 30 anys, com 
també va formar-ne part des de 
l’inici del consell assessor. Era 
una veu imprescindible i respec-
tada en tots els debats veïnals 
sobre mobilitat i va ajudar els 
barris i la Favb a entendre una 
mica més aquesta realitat com-
plexa i vital per a la democratit-
zació de la ciutat. Un càncer se’l 
va emportar el passat mes de 
març i no ens perdonaríem dei-
xar passar aquest número sense 
nomenar-lo. Ens l’imaginem ca-
minant, amb la seva ‘pajarita’, 
blaus els ulls i un somriure.

Teniu informació sobre 
Montserrat Martínez 
i Ventura?
Per a una recerca biogràfica,  
estic cercant dades de Montser-
rat Martínez i Ventura (Buenos 
Aires, 1910-?). Montserrat Mar-
tínez va ser membre del CADCI, 
de les JEREC, i presidenta de 
l’Aliança Nacional de la Dona 
Jove, organisme que aglutina to-
tes les organitzacions polítiques 
i sindicals juvenils del bàndol 
republicà -menys la CNT-FAI- 
durant el període de la guerra  
civil. El 1939, es va exiliar amb la 
seva mare vídua a Montpeller i, 
després, a Marsella. Els interes-
sats i interessades us podeu po-
sar en contacte amb mi a través 
d’aquesta l’adreça electrònica:  
llibres.lloproig@gmail.com. 
Salutacions!
Pau Vinyes i Roig
Historiador

El llegat de l’Ole
rauXa

la vEu  
dElS lEctorS
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Els alcaldables 
no responen als 
veïns i veïnes

Comerciants 
que volen 
més cotxes

Obriu d’una 
vegada la plaça 
de Mercè Sala!

Barça: multa 
‘exemplar’

Andrés Naya fa memòria de  
la Prosperitat més lluitadora

La Favb va anunciar al maig 
el seu debat d’alcaldables, 
un acte que celebra des de 
la represa democràtica. En-
guany es va suspendre per 
l’absència de la majoria dels 
candidats. Van confirmar as-
sistència -per aquest ordre- 
Colau, Maragall i Grau. La 
resta van declinar la invitació 
enviant segones espases o 
no responent. És lícit discre-
par del moviment veïnal, 
com també ho és no voler 
participar en un debat. Però 
el missatge que els polítics 
envien a la ciutadania és pre-
ocupant. A molts d’ells els 
costa ben poc assistir a xer-
rades de lobbies i cercles 
privats i lucratius. Tant li 
costa, a qui vol ser alcalde, 
respondre preguntes dels 
veïns i veïnes un cop cada 
quatre anys? La participació 
ciutadana que molts defen-
sen, passa per ningunejar  
el veïnat d’aquesta forma?

A l’abril, un grup de propie-
taris va demanar de tancar 
la plaça de Mercè Sala, al Po-
blenou. Se sentien insegurs i 
els resultava molest que la 
resta de veïns i veïnes del 
barri de la Plata passessin 
massa a prop de casa seva. 
L’Ajuntament va reconèixer 
l’error -d’aquella manera- i 
va dir que iniciaria els trà-
mits per retirar la tanca, avi-
sant que això podria durar 
tres mesos. Ja n’han passat 
cinc i, a dia de tancament 
d’aquest número de Carrer, 
la reixa segueix privatitzant 
un espai que és públic. Do-
nin-se presa, abans no se’ls 
acabi la paciència als veïns i 
veïnes, i solucionin el proble-
ma amb la radial.

Durant setmanes, el soroll 
no va deixar viure els veïns  
i veïnes de la rodalia del 
Camp Nou, l’estadi del Bar-
ça en obres de remodelació. 
Els treballs començaven de 
matinada i no respectaven 
l’horari estipulat per a 
aquest tipus d’intervenci-
ons. Cada dos minuts, un 
camió s’enduia una munta-
nya de runa blaugrana. Nin-
gú no els vigilava pas. Tam-
poc l’Ajuntament. Els dies 
passaven i el soroll continua-
va. Els veïns van haver de 
protestar reiteradament 
perquè algú els fes cas. Al fi-
nal, el Consistori va obrir un 
expedient disciplinari al club 
i li va imposar dues multes 
l’import de les quals fa fere-
dat: 600 euros. Serà capaç  
el Barça de pagar-les?

L’històric activista veïnal i 
cofundador de la revista 
Carrer Andrés Naya fa un 
temps que recopila les se-
ves memòries -ell les ano-
mena “inventario”- de vida i 
lluita al seu barri d’adopció, 
la Prosperitat. Un totxo que, 
resseguint els materials del 
seu arxiu personal, aixeca 
acta d’esdeveniments clau 
que han marcat la vida col-
lectiva del barri els últims 
cinquanta anys. Un treball 
que algú amb una mica de 
sensibilitat -o amb capaci-
tat, potser l’Ajuntament?- li 

haurà de publicar algun dia, 
perquè és pura història de 
Nou Barris i de Barcelona. 
Una història dels de baix.

En paral·lel, i a través de la 
comissió de Memòria i Patri-
moni de l’Associació Veïnal 
de Prosperitat, ha vist la llum 
el llibre “50 anys fent barri: 
cronologia de les lluites veï-
nals a la Prosperitat 1972-
2022”, que beu del treball fet 
i que, com diu el títol, és una 
guia, any per any, de com 
s’ha anat conformant la idio-
sincràsia guerrera i festiva 
d’un racó de Barcelona que 

Obrim Carrers s’ha reactivat 
al setembre. Consisteix a 
tancar carrers al trànsit els 
caps de setmana per con-
vertir-los en lloc de passeig. 
Un dels eixos on s’aplica la 
mesura és el que formen el 
carrer de la Creu Coberta 
(Hostafrancs) i el carrer de 
Sants. Al juliol, Sants Esta-
bliments Units va demanar 
eliminar la iniciativa perquè 
dos terços dels associats hi 
estan en contra. Diuen que 
venen menys perquè molts 
hi va a comprar en cotxe. El 
veïnat, a jutjar per la vitalitat 
que exhibeix la calçada dis-
sabtes i diumenges, sembla 
a favor. I no estan sols: l’Eix 
Comercial de Creu Coberta 
ha demanat que la pacifica-
ció sigui permanent: “Obrir 
carrers és salut per als co-
merciants”. Prenguin nota  
a Sants. Els temps canvien i 
el comerç s’haurà d’adaptar.

LA
CAMBRA
FoSCA

En
poSitiu

ha pogut mantenir el pols 
associatiu i que s’entesta a 
reivindicar el seu lloc al món.

El volum, que es va pre-
sentar el passat mes de fe-
brer al Casal de Barri de la 
Prosperitat -que es va om-

plir fins a la bandera-, es va 
esgotar ràpidament i al mes 
de juliol ja tenia una segona 
edició. Una mostra més que 
els veïns i les veïnes conti-
nuen sentint interès per la 
història dels seus barris.

Membres de la comissió de Memòria de l’AV de Prosperitat 
-Naya, segon per la dreta- amb la segona edició del llibre.

Cartell on s’anunciava la cancelació del debat d’alcaldables.
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opinió

Jaume Artigues i Vidal
Arquitecte

E
l passat 19 de setembre, a la Co-
missió d’Ecologia, Urbanisme, 
Mobilitat i Habitatge de l’Ajunta-
ment de Barcelona, es va votar 
una proposició liderada per Junts 
i amb els vots a favor del PSC i el 
PP -Vox es va abstenir-, per iniciar 

el procés de modificació de la Modifica-
ció del Pla General Metropolità (MPGM) 
del 30% de reserva d’habitatge protegit 
en sòl urbà consolidat, amb l’excusa de 
la seva nul·litat quant als resultats ob-
tinguts i argumentant que, suposada-
ment, ha provocat una paràlisi en el sec-
tor immobiliari.

Abans de continuar, cal aclarir dues 
coses. En primer lloc, que aquesta inicia-
tiva urbanística, tot i ser pionera a l’Estat 
espanyol, no és una política aïllada, sinó 
que segueix la mateixa línia d’altres polí-
tiques europees, com ara la del govern so-
cialista de París, que ha impulsat la cons-
trucció d’habitatge protegit en els barris 
rics parisencs, precisament per combatre 
la gentrificació i la continuació dels gue-
tos de la banlieue -la perifèria-, imposant 
que els nous edificis de més de 500 m2 dis-
posin d’un 50% d’habitatge social. En se-
gon lloc, acusar la norma de tots els per-
judicis del món quan aquesta no ha 

tingut temps de ser aplicada en les con-
dicions que marca la Llei d’Urbanisme i 
que ha estat acompanyada d’un clima de 
frau en les llicències, ens sembla una vi-
sió clarament adulterada pel sector im-
mobiliari.

La proposta estrella presentada a vo-
tació era la de transformar la norma de 
l’aportació privada del 30% d’habitatge 
protegit en una compensació monetària. 
Aquí està el quid de la qüestió: fonamen-
talment en les promocions d’obra nova o 
gran rehabilitació, això significa desen-
tendre’s de la corresponsabilitat en ma-
tèria d’habitatge que marca la Constitu-
ció, perquè no podran conviure rics i 
pobres en una mateixa escala. Perquè, en 
definitiva, els pobres no podran pagar la 
piscina del terrat.

Deixant al marge si és o no sostenible 
continuar construint piscines privades en 
una situació d’emergència climàtica, la 

proposta és d’una concepció absoluta-
ment classista, que no té res a veure amb 
l’estructura social barcelonina, on histò-
ricament la segregació social s’ha produ-
ït en vertical, un dels valors més apreciats 
internacionalment del sistema de cohesió 
urbana de l’Eixample: l’estratificació ver-
tical i la mixtura social. Una lectura es-
biaixada de la norma, tot i que aquesta ja 
preveia a l’article 285 l’exempció del seu 
compliment en les promocions en edifi-
cis catalogats generalment de luxe.

L’altra lectura que cal fer és que els 
promotors immobiliaris es volen estalvi-
ar bona part dels costos de la gestió de sòl 
i de projecte, i traspassar-ho per no se sap 

encara quants diners, el que vol dir una 
demora en la gestió pública que pot sig-
nificar entre cinc o vuit anys més per tor-
nar a començar la gestió de sòl, l’adquisi-
ció i la construcció dels nous edificis per 
als pobres, ben lluny i localitzats, a ser 
possible en altres barris.

Ara les entitats socials han entès el 
missatge i adverteixen que defensaran el 
30% i denunciaran els poders econòmics 
que es lucren a costa dels drets de tots els 
ciutadans, destruint els barris, desnonant 
i expulsant-ne la població. Francament, 
amb tota aquesta diarrea classista i se-
gregacionista, ho sento molt, però ja no 
em sé reconèixer en la meva ciutat.

Marxa enrere al 30% 
d’habitatge protegit: 
els pobres no poden 
pagar la piscina

La modificació té una 
concepció classista que 
s’allunya de la mixtura 
social de Barcelona

EDUARD SALES

Carrer
et necessita!

Amb una petita 
aportació anual, 
ajudaràs a fer 
viable la revista.

Més informació:
carrer@favb.cat

Amb els barris 
des del 1991



del verd al marró
dossier

La sequera que viu Catalunya des del 2020 s’ha agreujat els últims mesos i ha deixat al 
descobert mancances i incongruències en la gestió de l’aigua a la ciutat. En aquest dossier, 
elaborat amb Enginyers sense Fronteres i Ecologistes en Acció, repassem quins són 
els canvis necessaris per adaptar-se a la crisi climàtica amb justícia social i ambiental

dante maschio, quim pérez 
i jordi fortuny
membres d’aigua és vida i sos 
baix llobregat i l’hospitalet

B
arcelona i l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB) ocupen 
només el 2% del territori de Ca-
talunya, però concentren el 43% 
de la població. La capital cata-

lana, capital també -segons alguns- de la 
innovació, la tecnologia, el progrés, els 
congressos i la idea de smart city, entra so-
vint en conflicte amb la resta de Catalunya 
pel desequilibri territorial que provoca, 
per la seva petjada ecològica i pels impac-
tes que genera. Tant al territori fora de la 
conurbació urbana -sobretot al sud de Ca-
talunya, la conca del Ter i les zones de sa-
crifici [àrees subjectes a danys mediambi-
entals perllongats]- com al sud global. La 
lògica és la de sempre: concentració des-
mesurada de capital i desenvolupament, i 
externalització dels passius ambientals. 
L’aigua no queda fora d’aquesta equació: 
tot al contrari, el model hídric de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana és la causa dels 
desequilibris territorials esmentats.

el fantasma dels transvasaments
L’aigua de Barcelona i l’AMB prové fona-
mentalment del riu Llobregat i -en menor 
mesura- del Besòs, però un important 30% 
prové del Ter. Gràcies a l’Acord de la Taula 
del Ter, la dependència barcelonina del 
transvasament d’aquest riu s’haurà de re-
duir els pròxims anys. Tanmateix, partim 

de 57 anys d’espoli que, fins fa poc, va arri-
bar a xuclar més del 70% del cabal del Ter, 
sense respectar el cabal ecològic i el bon 
estat de la biodiversitat associada. Desoint 
la voluntat de les comarques gironines.

Un altre transvasament que no s’ha fet, 
però que sempre ha estat sobre la taula, 
és el de l’Ebre cap a Barcelona. Tots els 
Plans Hidrològics Nacionals (PHN) del 
PP, i alguns amb el suport del PSOE i CiU, 
l’han tret a escena, sigui des del seu tram 
final o des del Segre. Ara, amb el pretext 
de la sequera, el Col·legi d’Enginyers de 
Camins el torna a demanar. Per tant, mal-
grat la forta oposició popular, el transva-
sament segueix latent, ja sigui prolon-
gant el minitransvasament de Tarragona 
o transvasant aigua del Segre a través del 
canal Segarra-Garrigues al Sistema 
Ter-Llobregat, que alimenta Barcelona i 
la regió metropolitana. Toquem fusta: a 
hores d’ara, ni el Govern de Catalunya ni 
el Govern espanyol no els contemplen.

Barcelona i l’AMB opten fermament 
per l’abastament amb fonts pròpies, so-
bretot a través de la construcció d’una 
nova potabilitzadora i la construcció 
d’una nova estació de regeneració d’ai-
gua, ambdues al Besòs. De fet, la capaci-
tat de regeneració s’ha multiplicat per 15 
els últims quatre anys.

Malgrat que les grans i costoses infra-
estructures per produir més aigua pota-
ble són necessàries, el problema de fons 
amb l’aigua a Barcelona és el mateix que 
fa 65 anys, quan es va optar pel transva-
sament del Ter. Mai no hi ha prou aigua, 
per molt que en creixi l’oferta. El creixe-

ment insostenible de la capital catalana i 
tota la seva àrea s’ha dut a terme a costa 
de trinxar la resta del territori per satisfer 
les seves necessitats hídriques i energèti-
ques: petroquímica, centrals nuclears i 
transvasaments, amb impactes al camp 
de Tarragona, les Terres de l’Ebre i les co-
marques de Girona.

En una fugida endavant irracional, en 
l’actual context d’emergència climàtica i 
sequera extrema, totes les planificacions 
hidràuliques continuen projectant el 
creixement de la metròpoli. El nou Pla Hi-
drològic de Districte de Conca Fluvial de 
Catalunya preveu un augment del 25% de 
la càrrega turística el 2039; el Pla Estratè-
gic del Cicle Integral de l’Aigua de l’AMB 
(PECIA) preveu més edificabilitat i el con-
següent augment de la demanda; i el Pla 
Director Urbanístic Metropolità (PDUM), 
actualment en tramitació, projecta més 
de 200.000 nous habitatges, amb el con-
següent augment de consums.

És per això que els moviments de l’ai-
gua apostem per una reducció de la de-
manda, o, si més no, una contenció. A les 
capçaleres dels rius Ter i Llobregat, la 

precipitació s’ha reduït més d’un 30%, 
contribuint a la disminució dels cabals 
dels dos rius, i les prediccions dels efec-
tes del canvi climàtic pronostiquen una 
reducció de la disponibilitat d’aigua del 
22% per al litoral català el 2051. O conte-
nim i reduïm la demanda, o més d’hora 
que tard posarem en fallida el sistema.

Això comporta passar d’oferir cada 
vegada més i més aigua que no tenim a 
fer-ne un ús racional i gestionar la de-
manda. La vella política d’oferta d’aigua 
s’ha basat a satisfer d’aigua a qui la re-
quereix, molt sovint sense pensar prèvi-
ament en quanta en tenim, quins esce-
naris futurs es preveuen pel canvi 
climàtic, ni considerar el compliment le-
gal dels cabals ambientals com una res-
tricció prèvia a qualsevol tipus d’ús.

Amb la crisi provocada per la sequera, 
les administracions públiques continuen 
entossudides a construir grans infraes-
tructures per produir més aigua. Si bé és 
cert que de l’aigua de mar en podem ob-
tenir aigua potable, també és cert que 
aquestes infraestructures tenen un elevat 
impacte ambiental que les posa en qües-
tió. L’ús intensiu d’energia d’aquestes ins-
tal·lacions, l’elevadíssim cost de la cons-
trucció i l’obligació legal de recuperar els 
costos fan pensar que això acabarà reper-
cutint a les nostres butxaques amb un in-
crement del rebut de l’aigua. Pel que res-
pecta a l’aigua regenerada, cal recordar 
que aquesta tecnologia no aporta més ai-
gua al sistema, sinó que la treu dels pro-
pis rius i per tant correm el risc de re-
duir-ne el cabal ecològic.

per a què volem l’aigua que tenim?
Abans d’invertir un dineral en aquestes 
infraestructures, potser seria convenient 
pensar prèviament per a què i per a qui 
volem la poca aigua que tenim. Avui en 
dia, el 12% del consum de tota l’aigua de 
Barcelona prové del sector turístic -no-
més comptant l’aigua consumida pels tu-
ristes als hotels i pisos turístics-. Del to-
tal dels grans consumidors d’aigua de la 
ciutat -aquells que consumeixen més de 
7.000 m³/any- un 25% són hotels.

A Barcelona i l’AMB, el sector domès-
tic representa més del 70% de tot el con-
sum d’aigua. I tot i que el total del con-
sum d’aigua potable ha disminuït 
considerablement, el creixement urba-
nístic que projecten l’AMB i Barcelona 
tensionarà més la gestió de l’aigua. Per 
això, si volem garantir el dret a l’aigua, 
protegir els pocs espais agrícoles metro-
politans que ens queden i contenir la de-
manda, cal promoure la desqualificació 
d’urbanitzables o d’urbans de tots els sec-
tors no desenvolupats i que en l’actuali-
tat són agrícoles o naturals. Només al 
Baix Llobregat, hi ha més de 100 nous pro-
jectes de promocions urbanístiques.

Els reptes de la 
gestió de l’aigua 
a Barcelona
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La capital catalana té aigua, però no per fer front a un 
creixement indefinit de la demanda. Per això la ciutat està 
cridada a transformar la seva relació amb els recursos hídrics. La 
remunicipalització del servei i un millor aprofitament de les aigües 
pluvials són algunes de les propostes dels moviments socials

Mai no hi ha prou 
aigua, per molt que 
en creixi l’oferta: o 
reduïm la demanda,  
o més d’hora que tard 
posarem en fallida  
el sistema



A la gestió de l’aigua de Barcelona i 
l’AMB li manca resiliència i adaptació a 
l’emergència climàtica. És per això que, 
més enllà de l’aposta per la regeneració i 
la dessalinització, cal que l’Administració 
posi en joc un seguit d’inversions i millo-
res que, de moment, sembla no prioritzar.

Una d’elles passa per l’aprofitament 
dels recursos hídrics alternatius a escala 
municipal i domèstica. Des del 2020, Bar-
celona avança amb l’aprofitament de l’ai-
gua subterrània per a la neteja, fonts or-
namentals i reg municipal. Amb tot, 
l’aplicació del Pla de Recursos Hídrics Al-
ternatius de Barcelona (PLARHAB) del 
2020 és lenta. Ciutats metropolitanes com 
Sant Cugat del Vallès i unes altres cinc ja 
tenen ordenances municipals per a l’apro-
fitament de les aigües grises i pluvials als 
edificis, però cal estendre-les a la resta de 
municipis i incentivar-ne l’aplicació.

reaprofitament de les aigües grises
L’estratègia de regeneració d’aigua de 
Barcelona i l’AMB hauria d’incorporar el 
reaprofitament de les aigües grises -aque-
lles que surten de la dutxa i la pica del la-
vabo amb una càrrega orgànica baixa- al 
sector domèstic i municipal. Sobretot per 
a usos on les exigències de qualitat són 
baixes, com per exemple a la cisterna del 
vàter. Podríem estalviar al voltant del 20% 
del consum domèstic pel cap baix.

Cal tenir present que les prediccions 
del canvi climàtic apunten a episodis de 
pluges torrencials cada cop més fre-
qüents, que per comptes de resoldre el 
problema el complicaran encara més. De 
fet, les pluges i les inundacions són un 
dels problemes principals de Barcelona i 
l’AMB. El model de ciutat basat en el ci-

ment ha impermeabilitzat gairebé tota la 
metròpoli, sense permetre la infiltració 
de l’aigua i causant inundacions a la mí-
nima que plou. Si a això hi afegim el mo-
del de clavegueram unitari que barreja les 
aigües pluvials amb les residuals, tenim 
un còctel molotov que posa en perill la 
qualitat de l’aigua de les platges i rius.

El clavegueram de Barcelona i la depu-
radora del Besòs no es van construir pen-
sant en l’augment poblacional i turístic 
que ha patit la ciutat. És per això que, fins 
i tot amb pluges moderades, patim episo-
dis de contaminació d’aigua fecal a les 
platges, causats perquè el clavegueram 
col·lapsa i vessa l’aigua de pluja barreja-
da amb la residual pels sobreeixidors o 
l’efluent de la depuradora quan plou molt.

Per fer front a aquest problema, l’actu-
al planificació de Barcelona passa per 
dues estratègies concretes: la construcció 
de 38 nous grans dipòsits de retenció de 
pluvials, on les aigües de pluja es barre-
gen amb les residuals, es retenen durant 
els episodis de pluges i s’aboquen al cla-
vegueram un cop les pluges acaben; i de 
forma més modesta, la construcció dels 
Sistemes Urbans de Drenatge Sostenible 
(SUDS), els jardins que retenen i fins i tot 
alguns filtren aigua de pluja al freàtic.

Potser amb la crisi de la sequera co-
mencem a entendre que l’aigua de pluja és 
també un recurs hídric alternatiu que s’ha 
d’aprofitar en origen i que no té sentit gas-
tar milions d’euros en construir dipòsits 
que només la retenen i després la barre-
gen amb la fecal. Potser hauríem de cercar 
estratègies per aprofitar aquesta aigua en 
origen, abans que toqui l’asfalt, i així evi-

preguntes freqüents: 
més clar que l’aigua
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segueix a la pàgina 18 ➞

quins recursos hídrics té Barcelona?
el tram final del besòs i del llobregat li-
miten la geografia de la ciutat de bar-
celona. també ho fa la serra de Collse-
rola i les seves rieres. al subsòl, hi ha 
els aqüífers del pla de barcelona i de les 
cubetes del llobregat i del besòs. per 
tant, barcelona té aigua. el problema és 
la quantitat de persones que l’habiten 
o hi circulen. per reduir la dependència 
de l’aigua potable, la ciutat compta 
amb una xarxa de 95,7 km d’aigua sub-
terrània, 27 dipòsits i 30 hidrants per a 
l’aprofitament de 1,2 hm³/any (aigua no 
potable), que suposa el 17,4% del con-
sum d’aigua dels serveis municipals.

quins són els principals usos de l’ai-
gua potable a la ciutat?
l’ús domèstic (68%), seguit de la in-
dústria i el comerç (26%) i els serveis 
municipals (6%). el consum el 2022 va 
ser de 91,5 hm³.

qui té les competències sobre la 
gestió de l’aigua a Barcelona?
la competència sobre l’aigua de boca 
és de l’àrea metropolitana de barcelo-
na. la competència sobre el clavegue-
ram i els recursos hídrics alternatius 
és municipal.

quanta aigua es reaprofita?
el 2022 es van utilitzar 55,2 hm³ d’aigua 
regenerada a barcelona. això és el 50% 
de les necessitats anuals d’aigua pota-
ble. de tota l’aigua que surt de l’estació 
depuradora d’aigües residuals (edar) 
del prat de llobregat, el 82% s’aprofita 
en forma d’aigua regenerada.

quins usos té l’aigua regenerada?
l’aigua regenerada de l’edar s’utilitza 
com a barrera contra la intrusió salina 
de l’aqüífer del prat, ús ambiental per 
al riu llobregat, reg agrícola, manteni-
ment de zones humides i ús industrial.

quan plou, s’aprofita l’aigua?
l’aigua de pluja és una de les fonts 
principals d’aigua de reg per a les zo-
nes verdes i l’alimentació de les aigües 
subterrànies. tanmateix, la imper-
meabilització de la ciutat fa que l’aigua 
acabi al clavegueram i les depurado-
res. avancen els sistemes urbans de 
drenatge sostenible (suds), parcs 
verds per recollir i infiltrar l’aigua al 
subsòl, però no ho fan els sistemes 
d’aprofitament d’aigua de pluja als edi-
ficis i les xarxes separatives.

què entenem per malbaratament 
d’aigua?
un ús indegut de l’aigua, un so-
bre-consum per una mala praxi o per 
ineficiència dels sistemes que abas-
teixen d’aigua.

Les llars consumeixen massa aigua?
no. el consum de barcelona (107 litres 
per persona i dia) és dels més baixos 
de la unió europea (128 lpd de mitjana) 
i és més baix que la mitjana espanyola 
(139l pd). de fet, amb la sequera del 
2008 hi ha hagut un descens impor-
tant del consum domèstic d’aigua.

d’on ve l’aigua de l’aixeta de casa?
barcelona forma part de la xarxa 
d’abastament metropolitana, que veu 
principalment del riu llobregat (35%)  
i del ter (30%). en menor mesura, però 
en augment, d’aigua dessalinitzada 
(14%) i d’aigües subterrànies (21%).

L’aigua que surt de l’aixeta és de 
bona qualitat?
sí. l’aigua de barcelona passa molts 
controls diaris i la normativa d’aigua 
potable que totes les aigües de l’estat 
espanyol han de complir és exigent per 
assegurar la potabilitat de l’aigua.

on va a parar l’aigua quan surt pel 
desguàs?
a la claveguera es barregen les aigües 
residuals i l’aigua de pluja, i aquestes 
es condueixen fins a les estacions de-
puradores, on són depurades i, poste-
riorment, retornades als trams finals 
dels rius o els donen un altre ús com  
a aigua regenerada.

amb quina aigua es reguen els parcs 
i jardins a la ciutat?
el 20% de l’aigua que s’utilitza per al 
reg és aigua subterrània. la resta és ai-
gua potable. en context de sequera, a 
partir de l’estat d’excepcionalitat, està 
prohibit regar i netejar els carrers amb 
aigua potable. sí que es pot fer amb 
recursos hídrics alternatius, com ara 
aigua de pluja o del freàtic.

amb quina aigua es neteja el carrer?
la neteja de carrers es fa principal-
ment amb aigua del subsòl (80%).

L’aigua de les fonts ornamentals és 
un circuït tancat?
sí, totes les fonts ornamentals tenen 
recirculació d’aigua.La font  més antiga de Barcelona, a la plaça de Sant Just i Pastor. joan morejón-arxiu
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d
arrerament, hem sentit a 
diverses personalitats dir 
coses com que “cada cop hi 
haurà més sequeres” o que 
“els períodes d’escassetat 

d’aigua es tornaran més freqüents”. 
Però, què fa que l’emergència climàtica 
es tradueixi en sequeres a Catalunya? 
Encara més, el problema de l’escasse-
tat d’aigua -o escassetat hídrica- es deu 
només als impactes del canvi climàtic?

Per respondre a la primera pregun-
ta cal diferenciar dos conceptes: la se-
quera -un fenomen meteorològic on hi 
ha períodes perllongats sense pluges- 
i l’escassetat hídrica -una situació en 
la qual la societat no disposa d’aigua 
suficient per abastir-se de manera ha-
bitual-. Tot i ser dos conceptes entre-
lligats, no tenen per què donar-se de 
forma simultània. Podem tenir perío-
des de sequera on, gràcies a una bona 
gestió de l’aigua, tenim reserves sufici-
ents. I podem tenir períodes on hi hagi 
pluges, però no tinguem prou aigua 
disponible als pantans, rius i aqüífers.

El canvi climàtic es tradueix en se-
queres a Catalunya sobretot per l’aug-
ment de les temperatures i el canvi en 
els patrons meteorològics. A més tem-
peratura, més evaporació de l’aigua i 
més evapotranspiració de les plantes i, 
per tant, major esgotament dels recur-
sos hídrics. A més, els canvis en les di-
nàmiques meteorològiques provoquen 
que, en el context mediterrani, els perí-
odes de sequera siguin més extensos i 
durs, i els de pluges siguin més inten-
sos i produeixin més inundacions.

La resposta a la segona pregunta no 
és senzilla, però, per part dels movi-

ments socials en defensa del dret 
humà a l’aigua i ecologistes, és clara: 
el problema de l’escassetat hídrica no 
es deu només al canvi climàtic, sinó a 
com es gestiona l’aigua. Per tant, és un 
problema estructural que tenim com 
a país, i a més, un dels més importants.

La qüestió dels usos és fonamental. 
A la conca de l’Ebre el 92% del consum 
d’aigua es destina a usos agraris i a les 
conques internes, el 36%. L’Estat espa-
nyol és el principal exportador mun-
dial de fruites i hortalisses, i Catalunya 
hi contribueix, perquè és majoritària-
ment agroexportadora, no només de 
vegetals: també de carn, concretament 
de porc. Aquest és un ús que cal regu-
lar amb urgència, no autoritzant nous 
cultius de regadiu i macrogranges, que 
són insostenibles i perjudicials per al 
medi i els recursos naturals.

També hi ha el problema de la con-
taminació, ja sigui per agrotòxics -fer-
tilitzants i pesticides- o pels purins 
dels animals, que malmeten els aqüí-
fers i els rius i els tornen inservibles. 
Cal transformar el model agrícola i ra-
mader, perquè alimenti la població de 
Catalunya i no exporti aigua en forma 
de pomes i hamburgueses destinades 
a consumir-se en altres països. Cal un 
model que aposti per la sobirania ali-
mentària i que no precaritzi la feina de 
les nostres agricultores i agricultors.

aigua potable per tirar la cadena
Una altra dimensió que cal abordar és 
la de com es tracta i reutilitza l’aigua. 
Avui encara utilitzem aigua potable 
per rentar els plats o tirar la cadena. 
Això hauria de canviar, com a mínim 
en els edificis de nova construcció, on 
hauria de ser obligatori que s’hi instal-
lin sistemes de reaprofitament d’ai-
gües. Encara cal molta feina per rege-
nerar aigües perquè es puguin fer 
servir de nou. Sembla que aquesta serà 
una de les apostes que prioritzarà 
l’Agència Catalana de l’Aigua al nou Pla 
de Gestió de l’Aigua, juntament amb la 
creació de noves dessalinitzadores.

Tot i que és important diversificar 
les fonts d’abastament, la solució no 
passa només per produir més aigua, 
sinó per gestionar millor la que tenim. 
No disposem de xarxes de recollida 
d’aigües desdoblades i les aigües plu-
vials no s’aprofiten com hauria de ser. 
Es recullen a través del clavegueram 
juntament amb les aigües brutes i en 
moments d’aiguats rellevants les de-
puradores són incapaces de tractar 
tota aquesta aigua i aboquen les ai-
gües pluvials barrejades amb les fe-
cals directament a platges i rius.

un problema 
estructural

anÀLisi Amb l’emergència climàtica, les sequeres 
seran més habituals a Catalunya. Evitar l’escassedat 
hídrica passa per millorar la gestió de l’aigua

dídac navarro 
i Laia serra 
ECoLogistEs En 
ACCió dE CAtALunyA

Amb l’aigua, el negoci 
es fa facturant: quant 
més consum millor, 
i quantes més grans 
infraestructures 
construïdes per la 
multinacional, millor
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La factura de l’aigua s’ha encarit el 60% des de la crisi del 2008. anna Carlota-arxiu

tar la contaminació amb tots els tòxics 
que conté. Potser cal posar en marxa un 
Pla de Rehabilitació Hídrica i una orde-
nança municipal que faciliti la recollida 
d’aigües grises i pluvials. Potser, també, 
cal estudiar la viabilitat d’implementar 
una xarxa separativa. D’opcions n’hi ha.

el model de gestió
Barcelona i l’AMB necessiten un nou mo-
del de gestió de l’aigua si volem posar en 
marxa les mesures anteriors. Els inicis del 
sistema modern d’abastament barceloní 
han estat molt lligats a la història d’Ai-
gües de Barcelona -el grup Agbar-, que 
avui participa amb un 70% a l’empresa 
mixta metropolitana que s’ocupa del ser-
vei, juntament amb La Caixa (15%) i l’AMB 
(15%). El control de l’aigua de Barcelona i 
l’AMB per part d’Agbar és un impediment 
al model públic i democràtic que defensa 
el 80% de la ciutadania de Barcelona.

Avui veiem que qui planifica i inverteix 
per fer front a la sequera és l’administra-
ció pública. Llavors, per què any rere any 
paguem cinc milions d’euros en concepte 
de “coneixement privat”? Per a què ser-
veix? Qui en treu profit? Quin és l’objectiu 
últim d’un grup privat transnacional com 
Agbar? És ben senzill: fer negoci. I amb 
l’aigua el negoci es fa facturant: quant més 
consum millor, i quantes més inversions 
en grans infraestructures construïdes per 
la multinacional, millor. I si poden apujar 
la tarifa per sobre del 60%, com van fer du-
rant la crisi econòmica del 2008, millor.

La privatització de l’aigua a Barcelona 
és, en part, el motiu pel qual existeixen 
plataformes i moviments socials a favor 
d’un canvi de model de gestió. I sempre 
ens hem trobat amb el mateix mur de pe-
dra: l’opacitat i la defensa ferma dels inte-
ressos particulars, sovint amb estratègies 
bel·ligerants que demostren l’abús de po-

der de la companyia i els seus tentacles. 
Un exemple recent són els més de 14 re-
cursos judicials que van interposar Agbar 
i els seus satèl·lits contra el reglament de 
participació i la consulta de l’aigua el 2019. 
La consulta tenia la intenció de preguntar 
a la ciutadania de Barcelona quin model 
de gestió preferia. Finalment, no es va po-
der celebrar perquè la insistència d’Agbar 
als jutjats va acabar per dinamitar no no-
més la consulta, sinó tot el reglament de 
participació de l’Ajuntament.

Per aquest motiu, els moviments de l’ai-
gua fa anys que demanem la creació d’un 
Observatori Metropolità de l’Aigua (OMA) 
que faci possible la participació ciutadana 
en l’elaboració de les polítiques públiques. 
La governança de l’aigua fa molts anys que 
està retinguda ens uns despatxos i l’aigua 
és massa essencial com per deixar-la en 
mans d’uns pocs. Un espai com l’OMA tin-
drà molta feina per revertir la vulneració 
del dret d’accés a la informació. Sense in-
formació, és molt difícil la participació de 
la ciutadania en els afers públics. A les 
smart cities [ciutats intel·ligents] els calen 
smart citizens [ciutadans intel·ligents].

una qüestió de justícia global
Per últim, però no menys important, can-
viar el model de gestió de Barcelona i 
l’AMB és una responsabilitat amb la justí-
cia global. Agbar és un grup transnacional 
que al sud global aprofita -o fins i tot mo-
difica de forma interessada- els contextos 
polítics i normatius per guanyar conces-
sions i desenvolupar els seus negocis. I so-
vint ho ha fet vulnerant els drets humans 
de comunitats empobrides o marginades. 
Un cas paradigmàtic és la migració força-
da que han patit les comunitats afrodes-
cendents de Punta Canoa (Cartagena de 
Indias, Colòmbia) amb la construcció 
d’un emissari submarí per part d’Acuacar 
-filial d’Agbar-, que va acabar amb els mit-
jans de subsistència de les comunitats 
pesqueres del litoral. Ho va fer saltant-se 
el procediment de consulta prèvia recollit 
al conveni 169 de la OIT (Organització In-
ternacional del Treball) i escollint una 
tecnologia molt poc a l’alçada del que se 
suposa que Agbar pot aportar.

Esperem que el context de sequera i 
emergència climàtica i social afavoreixi 
guspires socials per seguir exigint i cons-
truint solucions i mesures per garantir el 
dret a l’aigua i la seva preservació.



cristina palomar

E
ls parcs i jardins de Barcelona 
podrien tenir els dies comptats 
tal com els hem conegut sempre: 
verds, florits i amb gespa. La cli-
matologia adversa que pateix la 

ciutat des de fa tres anys, amb una pluvi-
ositat minsa, i que aquest 2023 s’ha agreu-
jat per l’impacte del fenomen natural que 
s’origina a l’oceà Pacífic conegut com El 
Niño en un context de crisi climàtica glo-
bal, exigeix canvis urgents en el model de 
gestió pública del patrimoni verd de la 
ciutat i en la mentalitat de la ciutadania.

No hi ha dubtes sobre el camí que cal 
seguir perquè la fase d’excepcionalitat 
per sequera decretada el març passat 
-amb fortes restriccions del subministra-
ment d’aigua destinada al reg del verd- es 
podria allargar aquests pròxims mesos 
mentre no arriben els esperats ruixats de 
la tardor. “S’ha d’apostar per una jardine-
ra autòctona, amb un color diferent en 
funció de l’estació de l’any”, explica Vi-
cenç Casals, geògraf i bon coneixedor del 
verd barceloní, referint-se a espècies ar-
bustives pròpies del clima mediterrani 
que aguantin bé l’estrès hídric, sobretot 
del sud d’Espanya i el nord d’Àfrica.

la sequera natural i la cultural
Segons Casals, atribuir a la climatologia 
adversa tots els mals és una manera de 
fugir d’estudi, perquè també hi té molt a 
veure un mal urbanisme i una mala ges-

La manca de pluges 
prolongada i la falta 
d’inversió pública 
obliguen a repensar  
el model de verd urbà. 
La clau per garantir el 
patrimoni vegetal de la 
ciutat passa per apostar 
per la vegetació de clima 
meridional, garantir-ne 
el manteniment públic 
amb personal i inversions 
adequades, gestionar 
bé els recursos hídrics i 
conscienciar la ciutadania 
sobre els efectes  
de la crisi climàtica

La sequera 
obliga a transitar 
del verd al marró

tió dels recursos hídrics. “El clima és can-
viant i les sequeres han existit sempre. El 
que passa ara és que tenim El Niño fent 
de les seves en un context d’escalfament 
global”, explica. I en aquest punt és quan 
introdueix la terminologia de sequera na-
tural i cultural: “La sequera natural la 
provoca la falta de pluges, la sequera cul-
tural és la mala gestió de l’aigua -el mal-
baratament, la contaminació, les pèrdues 
a la xarxa- i Barcelona té una problema 
de sequera cultural”, afegeix Casals.

Des de l’entrada en vigor del decret 
d’excepcionalitat per sequera la passada 
primavera, el verd urbà ha deixat de re-
gar-se amb aigua de la xarxa i s’han atu-
rat les plantacions de temporada. Segons 
l’Ajuntament de Barcelona, “per preser-
var el verd existent es fa reg de supervi-
vència d’arbrat i plantes arbustives i es 
prioritza l’ús del reg eficient, com és el 
sistema de goteig, o bé es rega amb aigua 
freàtica”. Entre el juliol i el setembre, 

coincidint amb els mesos de més calor i 
menys pluges, s’ha dissenyat un protocol 
per districtes amb podes d’arbrat, podes 
lleus arbustives, neteja manual d’esco-
cells i jardineres, manteniment de plan-
tes vives i murs verds, neteja de zones fo-
restals i petites obres de millora en els 
parcs del Laberint, la Ciutadella, la Trini-
tat, el Clot, en cinc jardins i a les granges 
de Can Cadena i Can Mestre.

Tanmateix, veient l’estat de la vegeta-
ció pansida i resseca, la sensació és que 
aquestes actuacions municipals s’han 
quedat curtes i de cara a l’octubre no hi 
ha previst, de moment, cap modificació 
en aquest protocol trimestral. “Qui més 
ho està patint són els arbres, que es dei-
xen de regar a partir dels quatre anys per-
què es considera que les arrels ja estan 
prou desenvolupades per arribar a una ai-
gua subterrània que amb la desaparició 
de la pluja és cada vegada més difícil de 
trobar”, explica Sílvia Fitó, delegada de 
CCOO a Parcs i Jardins.

pacte de ciutat per preservar el verd
Precisament són els treballadors i treba-
lladores de Parcs i Jardins els que més co-
neixen l’abast de la tragèdia que compor-
ta la suma dramàtica de la falta d’inversió 
pública i la falta d’aigua actual. “El pro-
blema és que els espais verds no es con-
sideren espais públics, sinó decoratius, i 
això cal revertir-ho. Necessitem un pacte 
de ciutat per no estar a expenses de les 
decisions del govern de torn”, reclama 
Fitó. A ella s’hi afegeix Susana Rofín, de-
legada d’UGT, que recorda que “la pandè-
mia i la sequera han posat de manifest la 
importància del verd a la ciutat”.

Tot i que el manteniment del patrimo-
ni verd és un servei essencial, Parcs i Jar-
dins arrossega dècades de maltractament 
i ara ha de gestionar una situació climà-
tica extrema amb un personal insuficient 
i una maquinària envellida. El desmante-
llament d’aquest institut municipal va 
agafar embranzida amb les privatitzaci-
ons i l’externalització de serveis d’Imma 
Mayol (ICV), responsable de l’àrea d’Eco-
logia. El procés ha continuat després i 
amb l’alcalde Xavier Trias estava prevista 
la privatització total del servei. La sagnia 
només s’ha frenat amb l’arribada dels Co-
muns al govern de Barcelona.

males decisions polítiques
Un exemple de males decisions polítiques 
és el fet que el manteniment de la xarxa 
freàtica -subterrània- de la ciutat, que ara 
ha esdevingut essencial per garantir el 
reg als parcs i jardins, històricament s’ha 
descuidat molt i actualment està externa-
litzada. A més, remarca Rofín, “no s’ha fet 
cap inversió en noves zones de reg o en 
sistemes de reg més eficaços”. Només cal 
passejar pel parc de la Ciutadella per veu-
re extenses zones resseques amb arbres 
agonitzant, com és el cas dels til·lers del 
passeig, al costat de zones inundades per 
l’aigua dels aspersors.

Un ciclista passeja pel passeig de Sant Joan, a tocar de la plaça de Tetuan. Joan MoreJón

S’ha acabaT la 
verdor perenne
ara que la societat ja ha assumit 
que el patrimoni verd millora la sa-
lut dels barris i que calen ciutats 
verdes per fer front al canvi climàtic 
provocat per l’ésser humà, ha arri-
bat l’hora de començar a explicar 
que en un context de sequera les 
bucòliques extensions de prats de 
gespa en parcs i jardins, com és el 
cas de la clariana del parc de les 
Glòries, no són sostenibles. “S’hau-
ria d’invertir la mentalitat del verd 
bonic i això requereix pedagogia”, 
explica Susana rofín, mentre que 
Silvia Fitó reivindica la necessitat 
de fer campanyes divulgatives per 
acostar el verd urbà a la ciutadania. 
Vicenç Casals també incideix en la 
necessitat de canviar de xip, per-
què voler tenir a Barcelona el model 
verd del nord d’europa “no té ni cap 
ni peus”. De seguir pel pedregar 
amb la sequera, tot apunta que  
el marró serà el nou verd.
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• 1.020,3 hectàrees de verd gestionat.
• 634 parcs i jardins.
• 7.064 jardineres.
• 4.988 m² de flor de temporada 
-ara no en planten per la sequera-.
• 36,75 hectàrees d’herbassar o es-
pai naturalitzat.
• 10,09 hectàrees de prats.
• 152,3 hectàrees de gespa.
• 208.111 arbres.
• 39.226 arbres als parcs.
• 73.500 arbres als parcs forestals.
Font: Parcs i Jardins. Març del 2023.

el verd, en xifreS
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eloi latorre

l
a sequera excepcional ha fet habi-
tuals les crides de les Administra-
cions a la ciutadania per a l’estalvi 
i l’ús eficient de l’aigua potable: no 
entretenir-se sota la dutxa, tancar 

les aixetes quan sigui possible a l’hora de 
rentar plats o amb la higiene personal, no 
posar el rentavaixelles o la rentadora si 
no estan carregats, o instal·lar sistemes 
d’estalvi en el dipòsit dels sanitaris, for-
men part de la banda sonora d’aquests 
temps d’escassedat d’aigua de pluja.

Segons una recerca del 2021 de l’Institut 
d’Estudis Regionals i Metropolitans de la 
UAB, sis de cada deu llars de Barcelona i la 
corona metropolitana no disposen de cap 
tecnologia que reguli l’ús d’aigua en aixe-
tes, cisternes o electrodomèstics. L’estudi, 
encarregat per l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona (AMB), estableix que el 60% de 
llars malbaraten 14 litres cada dia, per da-
munt del consum mitjà. Des del 2006, la 
normativa tècnica d’edificació de Barce-
lona obliga a instal·lar mesures d’estalvi, 
com les cisternes de doble descàrrega. Per 
tant, són els habitatges més antics, ocu-
pats generalment per famílies amb rendes 
baixes, els que no hi estan condicionats.

Jardins privats i piscines
En l’altre pol de l’escalafó social també hi 
ha malbaratament, potser menor quanti-
tativament, però molt més alt en termes 
relatius. Segons dades fetes públiques per 
l’AMB al juny, a la conurbació de Barcelo-
na hi ha 25.000 llars familiars que consu-
meixen aigua per damunt dels 200 litres 
per persona i dia, és a dir, que dupliquen 
la mitjana de despesa al territori, estima-
da en 103 litres per habitant i dia. D’aquests 
casos, gairebé la meitat, 13.000, estan situ-
ats a Barcelona ciutat -un 22% dels quals 
es concentren al districte de Sarrià-Sant 
Gervasi-. Es tracta, segons l’entitat supra-
municipal, de cases amb jardí o piscina 
privada, o ambdues circumstàncies.

Les mesures d’excepcionalitat per 
l’alerta de sequera dictades per la Genera-
litat el passat febrer prohibeixen el rec de 
gespa i el limiten a la resta de vegetació 
només per a la supervivència de l’arbrat, 
però en els casos de les piscines sí que 
permeten la renovació parcial si tenen 
sistemes de recirculació d’aigua. A Barce-
lona hi ha, segons les estimacions del 2021 

de l’Institut d’Estadística de Catalunya 
(Idescat), 1.456 piscines -una per cada cent 
habitants, una de les ràtios més baixes del 
país, val a dir-, de les quals catorze són 
municipals i un centenar són d’ús públic 
-d’equipaments esportius o centres edu-
catius-. La immensa majoria, doncs, es 
troben en cases unifamiliars, blocs d’ha-
bitatges o en establiments hotelers.

Hotels i habitatges turístics
El turisme és un altre dels punts calents 
del debat al voltant de la moderació del 
consum d’aigua a la ciutat. En els darrers 
mesos, Administracions i representants 
empresarials del sector s’han abocat a 
una guerra de xifres sobre l’impacte de la 
despesa hídrica en els establiments dedi-
cats a l’allotjament de visitants. Al març, 
coincidint amb el decret de l’estat d’emer-
gència per sequera, l’agència pública Bar-
celona Regional urgia els hotels a aplicar 
mesures de reducció del consum, atès 
que, segons les xifres de què disposava, 
un client d’un establiment de cinc estre-
lles pot arribar a utilitzar fins a 545 litres 
al dia, quintuplicant la mitjana del con-
sum resident -la xifra es reduïa a 242 litres 
per als hotels d’una o dues estrelles-, de 
manera que el negoci hoteler, segons 
aquests barems, acaparava el 12% de la 
despesa hídrica de la capital.

El Gremi d’Hotels de Barcelona va re-
plicar amb les seves pròpies dades, argu-
mentant que les de Barcelona Regional, 
tot i admetre-les, eren del 2016 i d’alesho-
res ençà, mitjançant mesures de renova-
ció de les tecnologies d’estalvi i reciclatge 
d’aigües i de conscienciació a la clientela, 
el consum s’ha reduït en 3.000 milions de 
metres cúbics. La patronal situa el consum 
en una forquilla que va dels 242 litres dia-
ris per a la clientela d’hotels de cinc estre-
lles als 110 per als d’una i dues estrelles, 
una despesa que seria gairebé equivalent 
a la dels empadronats a la ciutat.

Per si no n’hi havia prou, l’AMB feia pú-
blica al juny la seva estadística, basada en 
un nou estudi en el qual, tot i donar la raó 
al gremi sobre la reducció en l’última dè-
cada, estima que un turista a Barcelona 
continua consumint el doble d’aigua que 
un resident habitual, amb una mitjana di-
ària de 194 litres per visitant -i un ventall 
entre els 312 dels establiments d’alta gam-
ma i 137 en els de més baixes prestacions-.

Tenint en compte que, segons l’Institut 
Nacional d’Estadística, Barcelona va aco-

Les crides de l’Administració per reduir el consum 
d’aigua potable a les llars contrasten amb l’ús 
abusiu que en fan alguns sectors econòmics, per 
exemple la indústria turística. Repassem qui són 
els principals malbaratadors d’aigua a Barcelona

Grans xucladors: 
piscines privades, 
turisme i creuers

Un bany refrescant per a un públic reduït
La immensa majoria de les 1.456 piscines que hi ha a la ciutat es troben en cases 
unifamiliars, blocs de pisos o hotels, com aquest de la Gran Via. marc javierre

el consum dels creueristes, sota la lupa
Els 2,3 milions de creueristes que van visitar Barcelona el 2022 van consumir 27 li-
tres d’aigua. En total, més de 62 milions de litres. A la foto, el creuer Virgin. m. j.

Segons l’AMB, un 
turista a Barcelona 
consumeix el doble 
d’aigua que un 
resident habitual tot  
i les mesures d’estalvi 
aplicades pels hotels

llir l’any passat 29,8 milions de pernocta-
cions, si extrapolem les dades de l’AMB, 
podem deduir que van consumir al vol-
tant de 5.800 milions de litres en el total 
de l’any, pels 64.000 milions de les perso-
nes residents. La proporció d’aigua consu-
mida pel turisme hoteler, segons aquesta 
estimació, se situaria al voltant del 10% del 
consum total. Però cal tenir en compte 
que el rastreig de l’AMB no analitza l’im-
pacte dels Habitatges d’Ús Turístic (HUT), 
tot i que, amb un càlcul basat en registres 
històrics, avalua la despesa en aquesta 
modalitat d’allotjament per damunt dels 
200 litres i diu que podria representar fins 
al 33% del consum d’aigua turístic.

Grans creuers
Hi ha un altre àmbit del negoci turístic 
l’afectació del qual sobre els recursos hí-
drics és més difícil d’avaluar i ha generat 
debat: els grans creuers, que a Barcelona 
han conegut un creixement rutilant en 
pocs anys. Enguany, s’espera que 800 vai-
xells turístics i més de tres milions de cre-
ueristes hi facin parada. Al març, la regi-
dora d’Urbanisme reclamava al Govern de 
la Generalitat regular aquest flux davant 

de l’episodi d’alarma per sequera. Un es-
tudi impulsat per les universitats de Llei-
da, les Illes Balears i València estima que 
cada gran creuer consumeix 628.000 litres 
d’aigua cada cop que atraca en un port. Al 
Port de Barcelona, però, hi ha reticència a 
frenar-ne el creixement. El president, Llu-
ís Salvador, ha argumentat que la majoria 
de naus -el 80%- tenen plantes dessalinit-
zadores pròpies i no fan provisió d’aigua 
de terra. L’autoritat portuària estima en 
27 litres el consum d’un creuerista mitjà 
al seu pas per la ciutat. Si donem per bona 
la dada, i tenint en compte que el 2022 van 
aturar-se a Barcelona 2,3 milions de turis-
tes marítims, el consum d’aigua estaria fi-
xat en més de 62 milions de litres.
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mònica guiteras i aura vidal
enginyeria sense fronteres*

e
ls veïns i veïnes de Barcelona, 
des del 2012, reben l’aigua a tra-
vés de l’empresa mixta Aigües 
de Barcelona, controlada pel 
grup Agbar -propietat de Veolia 

des del juliol del 2022-, La Caixa i l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona (AMB), que 
gestiona l’aigua a 23 municipis, amb gai-
rebé tres milions de persones -el 38% de 
la població de Catalunya-.

Tanmateix, Agbar fa més de 150 anys 
que gestiona l’aigua a Barcelona, la major 
part d’aquest temps sense contracte. El 
2010, arran de la denúncia d’un veí de la 
ciutat sobre la tarifa de l’aigua, va sortir a 
la llum que l’empresa privada gestionava 
l’aigua sense cap contracte i, per tant, les 
tarifes del servei no es basaven en cap 
marc legal. El 2013 es va crear l’empresa 
mixta Aigües de Barcelona, per regularit-
zar la situació, però es va constituir de 
manera opaca, sense cap concurs públic.

Malgrat els intents de remunicipalit-
zar-la, la concessió a l’empresa mixta que 
gestiona el servei integral de l’aigua a 
l’àrea metropolitana de Barcelona finalit-
zarà el 2047, després que una polèmica 
sentència del Tribunal Suprem dicta-
minés a favor d’Agbar. Aquesta empresa 
mixta compta amb un 85% de capital pri-
vat: el 70% d’Agbar i el 15% de La Caixa. El 
15% de capital restant és públic. Per a la 
seva creació, l’AMB va assumir un deute 
públic de 190 milions d’euros a través 
d’una estratègia d’enginyeria financera 
per aportar liquiditat a la nova empresa, 
passant del 10% al 15% dels actius.

mercantilització i drets humans
Davant de la situació de privatització de 
l’aigua que viu la ciutat de Barcelona his-
tòricament, és important destacar que 
l’Assemblea General de les Nacions Uni-
des, el 28 de juliol del 2010, va reconèixer 
el Dret Humà a l’Aigua i al Sanejament 
(DHAS), fet que implica considerar l’ai-
gua com un bé comú, que no hauria de 
ser objecte de lucre per part de cap em-
presa privada. I la mercantilització pot 
comprometre el compliment d’aquest 
dret. L’aleshores relator especial de les 
Nacions Unides pel DHAS, Léo Heller, en 
el seu últim informe sobre “Els drets hu-
mans i la privatització dels serveis d’ai-
gua i sanejament”, concreta els riscos 
que suposa la privatització per a la ga-
rantia del DHAS.

La lògica mercantilista del model de 
gestió privada es basa a minimitzar cos-
tos i maximitzar beneficis. Observem que 
el 56% dels costos imputats a la tarifa de 
l’aigua són costos il·legítims que no es-
tan directament relacionats amb el con-
sum d’aigua, sinó que inclouen la publi-
citat corporativa de l’empresa, els 

beneficis dels accionistes i el coneixe-
ment privat que acumula l’empresa.

Addicionalment, la confidencialitat 
amb què operen les empreses privades 
dificulta l’obtenció d’informació i docu-
mentació ambiental, cosa que es tradueix 
en una pèrdua de supervisió, transparèn-
cia i democràcia. L’accés a la informació 
ambiental està reconegut pel Conveni 
d’Aarhus, la Llei Estatal 27/2006 i l’article 
2 de la Llei 19/2014, del 29 de desembre, de 
transparència, accés a la informació pú-
blica i bon govern (LTAIPBG).

Preus elevats i pobresa hídrica
La mercantilització, a més, posa en risc 
l’assequibilitat -o accessibilitat econò-
mica- del servei, a causa de la dificultat 
de les famílies i persones vulnerables 
per pagar les factures, agreujant les de-
sigualtats en l’accés al dret a l’aigua. El 
preu mitjà de l’aigua a Catalunya ha 
augmentat un 66% des de l’any 2008. 
Aquesta alça de preus aboca moltes llars 
a una situació de pobresa hídrica, vulne-

sumidor no es troba en situació de risc 
d’exclusió residencial abans de procedir 
al tall i, en conseqüència, veu vulnerat el 
Dret Humà a l’Aigua i al Sanejament.

La mercantilització de l’aigua, igual 
que la de l’energia, ha generat a Catalu-
nya greus situacions de pobresa hídrica i 
energètica, situacions on famílies i per-
sones no poden afrontar el pagament 
dels subministraments bàsics.

*Mònica guiteras i aura Vidal també són 
membres de l’aliança Contra la Pobresa 
energètica i aigua és vida.

Agbar porta més de 150 anys gestionant l’aigua a Barcelona, la major part d’aquest temps sense 
contracte, i ha combatut als tribunals els intents de remunicipalització del servei. La seva lògica 

mercantilista es basa a minimitzar costos i maximitzar beneficis. Mentrestant, la pobresa hídrica creix

Una gestió de l’aigua privada i opaca

Moviments socials, ecologistes i veïnals van fer públic el passat mes de març un document amb 42 propostes per a la ges-
tió de l’aigua a la porta del Museu de les Aigües d’Agbar, a Cornellà de Llobregat. aigua és Vida

Aigües de Barcelona 
es va constituir 
el 2013 sense cap 
concurs públic, 
després d’anys de 
gestionar l’aigua 
sense contracte

El 56% dels costos 
imputats a la tarifa 
de l’aigua no tenen a 
veure amb el consum: 
inclouen els beneficis 
dels accionistes i la 
publicitat corporativa

El preu de l’aigua a 
Catalunya ha crescut 
un 66% des del 2008, 
una pujada que aboca 
moltes famílies  
a una situació de 
pobresa hídrica

rant l’assequibilitat del servei i el Dret 
Humà a l’Aigua i al Sanejament.

Estudis recents de l’Organització de 
Consumidors i Usuaris (OCU) situen l’ai-
gua de la ciutat de Barcelona com la més 
cara de l’Estat espanyol, amb un cost de 
520 euros anuals per una factura anual 
de 175 m3, que seria equivalent a un ha-
bitatge amb tres o quatre persones. De 
fet, segons l’Observatori de Preus 2022 
de l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA), 
la gestió privada de l’aigua té un cost un 
22% més elevat en comparació amb la 
gestió pública. La segona ciutat més 
cara de tot l’Estat és Múrcia, on també 
opera el grup Agbar.

Segons l’Institut de la Metròpoli 
(IERMB), la incapacitat de pagar les fac-
tures de subministraments, incloses les 
de l’aigua, té una clara repercussió direc-
ta sobre l’accés al subministrament. 
D’aquesta manera, la garantia a aquest 
dret queda supeditada a les circumstàn-
cies personals i a la capacitat de poder 
assumir el cost del servei.

A Catalunya, a través de la mobilitza-
ció ciutadana, es va impulsar el 2015 una 
iniciativa legislativa popular (ILP) que va 
aconseguir la Llei 24/2015, del 29 de juliol, 
de mesures urgents per afrontar l’emer-
gència en l’àmbit de l’habitatge i la po-
bresa energètica, que protegeix les perso-
nes vulnerables davant de talls de 
subministraments i obliga les empreses 
subministradores, mitjançant el principi 
de precaució, a assegurar-se que el con-



laia serra i dídac navarro
ecologistes en acció

L
’aigua que es consumeix a l’àrea 
metropolitana de Barcelona pro-
cedeix majoritàriament de fonts 
superficials de les conques dels 
rius Ter i Llobregat. També s’apro-

fiten algunes fonts subterrànies, a través 
de més de seixanta pous repartits entre 
els aqüífers de la Vall Baixa i del Delta del 
Llobregat, la Cubeta de Sant Andreu i el 
Pla de Barcelona, així com l’aqüífer del 
Besòs. Actualment també compta amb 
l’aportació d’aigua de mar dessalinitzada 
a les plantes del Llobregat (el Prat de Llo-
bregat) i la Tordera (Blanes).

A l’estudi sobre el “Dret humà a l’aigua 
i el sanejament davant l’emergència cli-
màtica: diagnosi, debats i propostes per 
a l’Àrea Metropolitana de Barcelona”, que 
vam elaborar el 2022 Ecologistes en Acció 
juntament amb Enginyeria Sense Fronte-
res, vam fer palesa la poca efectivitat de 
les infraestructures a l’àrea metropolita-
na, on s’aprofita el 5% de l’aigua de pluja, 
quan se’n podria aprofitar el 80%.

Al novembre del 2020 vam participar 
molt activament en l’organització de 
l’Àgora dels Moviments Socioambientals 
del Besòs, on moltes entitats denuncià-
vem les deficiències de les infraestructu-

res de sanejament, així com la pressió ur-
banística constant que impedeix les 
funcions ecosistèmiques que hauria de 
tenir el riu. En la declaració d’aquella pri-
mera Àgora del Besòs, denunciàvem que 
“l’empresa gestora del cicle integral de 
l’aigua, Aigües de Barcelona -controlada 
per la multinacional Agbar- vulnera la di-
mensió de qualitat relativa al dret al sa-
nejament” i que “a l’àrea metropolitana 
de Barcelona no comptem amb una xar-
xa de clavegueram dual que separi les ai-
gües de pluja de les residuals”, cosa que 
continuem denunciant i reclamant.

contenir la demanda d’aigua
Al 2021 vam presentar un decàleg de me-
sures per implementar en la que seria la 
pròxima legislatura del Govern de Cata-
lunya. Travessa el document la urgència 
de mesures relacionades amb la planifi-
cació hidrològica i la consideració de l’ai-
gua com a dret humà. Per garantir els 
abastaments i complir amb la Directiva 
Marc d’Aigua en un període de crisi glo-
bal i incertesa, es recomana implementar 
mesures de contenció de la demanda 
-moratòria urbanística, tarifes progressi-
ves segons usos i consums...-, garantir els 
usos preferents ambientals de l’aigua i 
aportar múltiples noves fonts d’acord 
amb els criteris de la Nova Cultura de l’Ai-
gua -aigües regenerades, aprofitament de 

les pluvials, recuperació d’aigües subter-
rànies i mesures d’estalvi-. La dessalinit-
zació s’ha de considerar l’última font de 
suport per fer front a períodes de seque-
ra, apuntàvem en el decàleg; però a hores 
d’ara la dessaladora de la Tordera final-
ment s’ha ampliat, s’ha augmentat el ren-
diment de la del Prat de Llobregat i es tira 
endavant la del Foix.

Totes les organitzacions que vam par-
ticipar a la Cimera Social de la Sequera 
vam presentar diverses, possibles i neces-
sàries actuacions per afrontar la sequera. 
Però moltes de les mesures que reclamem 
les entitats no s’implementen, en part 
perquè són canvis estructurals que qües-
tionen el model de país a Catalunya. En-
front de la sequera, els moviments soci-
als no es pregunten si  calen més 
dessaladores o no, sinó que es qüestionen 
si són necessaris tants regadius i macro-
granges de ramaderia industrial per a 

Les deficiències en les infraestructures de sanejament i la constant 
pressió urbanística impedeixen que els rius exerceixin les funcions 
que els pertoquen en l’ecosistema, que són fonamentals per al 
sosteniment de la vida en l’actual situació de crisi ecològica global

El Llobregat i el Besòs: 
què volem dels rius 
de Barcelona?

l’exportació de vegetals i carn, i en conse-
qüència, l’exportació de l’aigua consumi-
da en la seva producció. Entre aquestes 
mesures, hi ha la de fomentar la partici-
pació ciutadana en la gestió de l’aigua, 
que li pertoca a la Generalitat, segons la 
Directiva Marc d’Aigua. Per a això, cal re-
cuperar i readaptar els consells de conca 
aprovats fa més d’una dècada i que enca-
ra estem reivindicant.

canvi global i salinitat dels rius
L’excés de sal afecta negativament la po-
tabilització de l’aigua. Obliga a implantar 
tecnologies, com ara l’osmosi inversa, 
que han encarit el procés, i en els quals, a 
més, l’ús de clor produeix compostos quí-
mics derivats que poden esdevenir tòxics 
per al medi ambient i la salut.

Els efectes del canvi global podrien in-
crementar la salinitat dels rius, però con-
cretament al tram baix del Llobregat la 
mineria de potassa hi ha tingut gran re-
percussió: un estudi de la Universitat de 
Barcelona al 2013 la situava al límit de l’ús 
agrícola i deia que era inacceptable per a 
l’ús humà. A la declaració del 2021, a la 
qual hem al·ludit anteriorment, encara 
denunciàvem les actuacions de l’empresa 
ICL respecte a la salinització del Llobregat 
i l’apropiació de recursos públics, exem-
ples clars de l’extractivisme que pateix el 
riu i que encara avui continua, com de-
nuncien la Taula del Llobregat i Prou Sal.

situació d’excepcionalitat hídrica
Molts rius a l’Estat espanyol han estat 
afectats i transformats pel creixement ur-
banístic del segle XX, convertits en des-
guassos i zones d’abocament d’escom-
braries, on han proliferat espècies 
vegetals i animals exòtiques -algunes in-
vasores- i s’ha perdut biodiversitat.

Ecologistes en Acció vam presentar el 
2019 el projecte de remunicipalització del 
Besòs. Es va fer arribar la proposta a totes 
les Administracions implicades i hem 
tingut reunions amb la direcció de l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua, el Consorci del 
Besòs i el Consorci del Besòs i el Tordera 
per poder concretar el projecte. Però la 
proposta no s’està realitzant, malgrat que 
alguns ajuntaments treuen pit davant de 
les petites accions que han fet al riu.

Cal més ambició per recuperar els va-
lors ambientals dels rius urbans; aconse-
guir un riu sa, que sigui refugi de biodi-
versitat  i  garanteixi  uns serveis 
ecosistèmics fonamentals per al sosteni-
ment de la vida en l’actual situació de cri-
si ecològica global. Els rius requereixen 
zones on poder desbordar quan hi ha plu-
ges torrencials i marges naturals on es 
pugui desenvolupar el bosc de ribera i la 
resta d’ecosistemes fluvials característics 
dels rius mediterranis. Però ara, els trams 
baixos del Llobregat i el Besòs no seguei-
xen el seu curs natural: estan limitats per 
estructures de ciment que canalitzen els 
rius com si es tractés d’una canonada.

edificacions en zones inundables
Al 2021 instàvem a destinar els fons euro-
peus Next Generation (NGEU) a opera-
dors públics, per adaptar-nos al canvi glo-
bal, davant la gran vulnerabilitat del 
litoral català i els espais riberencs. Mobi-
litzar el cúmul de sediments i sorres em-
magatzemats als embassaments, alliberar 
les zones inundables de construccions 
que posen en risc els béns naturals, mate-
rials i les vides humanes. Però com denun-
cia l’Entesa per un Parc Litoral al Besòs, el 
Pla Director Urbanístic de les Tres Xeme-
neies (PDU3X) pretén construir 1.844 ha-
bitatges des del riu Besòs fins al barri de 
la Mora de Badalona, en zona inundable i 
potencialment inundable, entre el ferro-
carril i la platja. Aquesta no és sinó una al-
tra mostra del cas omís que les Adminis-
tracions fan d’aquesta prerrogativa.

El riu Besòs, al seu pas per Sant Adrià, amb les Tres Xemeneis al fons. rrenomfoto

Els rius requereixen 
zones on poder 
desbordar quan hi ha 
pluges torrencials i 
marges naturals per al 
bosc de ribera i altres 
ecosistemes fluvials



Arnaldo Gil, soci fundador de l’Arxiu His-
tòric. Les fonts també formen part de la 
memòria històrica de la metròpoli i han 
sigut essencials en el seu desenvolupa-
ment, sobretot a barris com el de Torre 
Baró, on l’aigua corrent no va arribar fins 
al 1975. Per preservar-les, cal garantir-ne 
un bon manteniment, reclama l’Arxiu His-
tòric, i que així puguin ser gaudides per la 
ciutadania. Però la realitat és que no totes 
les fonts de la serra tenen la mateixa pro-
tecció. Mentre que les de Vallvidrera es 
troben catalogades, només una del distric-
te de Nou Barris ho està: la Font Muguera.

El passat gener una seixantena de ve-
ïns va concentrar-se a la Font de Santa 
Eulàlia, propietat de la Fundació Hospital 
de la Santa Creu i Sant Pau, per dema-
nar-ne la restauració. L’espai s’havia de-
gradat i convertit en un punt de trobada 
per a botellots, i la porta de la mina l’havi-
en tirat a terra. Arran de la pressió, s’ha 
tancat l’entrada per evitar més destrosses.

Una altra victòria és la rehabilitació de 
la Font Vella de Canyelles, aprovada en 
els pressupostos participatius Decidim 
Barcelona de Nou Barris. Tot i això, se-
gons l’Arxiu, seria necessari millorar-ne 
la senyalització, elaborar un estudi i fer 
una intervenció perquè tornés a rajar ai-
gua. “És essencial recuperar la memòria 
d’aquestes fonts perquè les generacions 
futures li donin valor”, explica Gil.

Potable. Aigües de Barcelona reconeix 
que l’actuació reduiria el cabal del Besòs.

La notícia es va rebre amb cert escep-
ticisme. L’Ajuntament de Montcada i Rei-
xac va denunciar que no se’l va informar 
de la decisió abans que es fes pública. 
L’AV de Can Sant Joan, per la seva banda, 
considera oportú l’ús de l’aigua del canal 
per a consum humà, però garantint un 
mínim cabal per conservar la flora i la 
fauna del seu voltant. Tot i això, lamen-
ten haver-se assabentat de l’operació per 
la premsa i critiquen que l’ACA no s’hagi 
posat en contacte amb ells. Al juliol, 
l’agència es va reunir amb el consistori 
montcadenc per informar-lo de la possi-
bilitat de construir pous al Besòs i així no 
actuar exclusivament al Rec Comtal.

Les fonts i mines de Collserola
Una altra lluita per la preservació del pa-
trimoni hidràulic és la protecció de les 
fonts i mines de la serra de Collserola, en-
capçalada per l’Arxiu Històric de Roque-
tes-Nou Barris. El procés s’ha iniciat amb 
la conscienciació social de tenir cura 
d’aquests espais. L’entitat disposa de l’Au-
la Collserola, amb un fons documental 
consultable amb fotografies, mapes, itine-
raris de fonts, camins, flora i fauna del 
parc. També organitzen rutes per la serra, 
on es tracta la funció essencial de l’aigua. 
“Les mines són l’inici de la vida”, declara 

L’aigua és un bé imprescindible per a la supervivència humana, però també enriqueix i 
dignifica els llocs per on passa. Els cursos d’aigua o les fonts són des de sempre espais de 

socialització que les entitats veïnals del nord de Barcelona defensen amb ungles i dents

Patrimoni dels barris

eriC moner

E
l passat 2 d’agost, l’Agència Cata-
lana de l’Aigua (ACA) va decretar 
per primer cop l’emergència per 
sequera a 22 municipis. Una me-
sura que vol donar resposta a 

una realitat: les reserves d’aigua dels em-
bassaments de les conques internes de 
Catalunya no superaven el 25% a principi 
de setembre. És una xifra molt inferior a 
la de l’any passat, quan estaven al 38%. 
L’excepcional manca d’aigua evidencia la 
importància que aquesta té per al con-
sum humà, però també com a eix patri-
monial i cultural de la ciutadania.

el rec Comtal, aigua que dignifica
Entre els barris de Can Sant Joan (Mont-
cada i Reixac) i Vallbona, es troba l’únic 
tram descobert del Rec Comtal, una es-
tructura hidràulica construïda al segle X 
per abastir d’aigua la capital catalana i 
que va funcionar fins a final del segle 
XIX. La canalització mil·lenària es no-
dreix de les aigües freàtiques del riu 
Besòs i originalment desembocava al 
port de Barcelona, després de transcórrer 
pels antics pobles de Sant Andreu de Pa-
lomar i Sant Martí de Provençals.

El Rec forma part de la memòria histò-
rica de la zona: abans el veïnat hi rentava 
la roba o l’emprava com a espai d’esbarjo. 
Ara, el projecte de gestió comunitària El 
Rec Comtal es mou -que va néixer el 2017- 
cohesiona Can Sant Joan i Vallbona a tra-
vés d’activitats lúdiques, com ara tallers 
de circ i jocs per a infants en aquest indret 
natural. El Cinema a la fresca és una de 
les propostes més recents, en què els ve-
ïns es reuneixen per veure una pel·lícula 
al costat de la sèquia, i ha funcionat com 
a entreteniment per combatre la calor.

En un entorn urbà atrinxerat per grans 
infraestructures, com ara les vies del tren 
o les autopistes, el Rec Comtal es conver-
teix en un oasi natural. “La memòria viva 
que representa aquest patrimoni cultural 
i mediambiental obre un escenari de mi-
llora de la qualitat de vida per als barris 
per on passa”, expressa Antonio Alcánta-
ra, membre de la Taula Comunitària del 
Rec Comtal. Els activistes han explicat a 
través d’un documental el procés de dig-
nificació de la zona els últims anys.

el cabal, en perill per la sequera
Com a mesura per combatre la sequera, 
la Generalitat de Catalunya va anunciar 
a l’abril la proposta d’emprar aigua del 
Rec Comtal per potabilitzar-la i abastir 
l’àrea metropolitana. El pla planteja la 
construcció d’una canonada que recapta-
ria aigua al naixement del Rec i enllaça-
ria amb l’Estació de Tractament d’Aigua 
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dossiEr. dEl vErd al marró

“Vine a jugar al rec”
Un grup de nens i nenes participen 
en una activitat familiar celebrada el 
passat estiu en el marc del projecte 
de gestió comunitària ‘El Rec Comtal 
es mou’. AV de MontcAdA cAn SAnt JoAn

El veïnat ha exigit la 
restauració de la Font 
de Santa Eulàlia, a 
Collserola, propietat 
de la Fundació 
Hospital de la Santa 
Creu i Sant Pau

‘El Rec Comtal es 
mou’ organitza des 
del 2017 activitats  
per cohesionar la 
zona, com el  
Cinema a la fresca  
al costat de la sèquia



Quatre apunts 
per entendre la 
importància de 
Salvador Seguí

Marc Font

E
l 10 de març del 1923, el cafè El Tos-
tadero, ubicat a la plaça Universi-
tat, va ser l’escenari de la darrera 
tertúlia de Salvador Seguí. Des-
prés de compartir-hi hores amb 

els seus amics Lluís Companys -aleshores 
advocat i futur president de la Generali-
tat- i els sindicalistes Lluís Botella i Fran-
cesc Comas -el Peronas-, qui era el dirigent 
més conegut de la Confederació Nacional 
del Treball (CNT) va adreçar-se juntament 
amb Comas al districte Cinquè de Barce-
lona -posteriorment anomenat barri Xino 
i actual Raval-. A la cantonada del carrer 
de la Cadena -avui Rambla del Raval- amb 
el de Sant Rafael, els esperaven tres homes 
que els cosirien a trets. Seguí moriria a 
l’instant, tenia 35 anys; el Peronas ho faria 
tres dies més tard a l’Hospital Clínic.

Nascut el 1887 a Lleida, però fill d’una 
família arrelada a Tornabous -a l’Urgell- 
que s’establiria a la capital catalana quan 
ell encara era un nen, Seguí va tenir una 
vida trepidant, de militància precoç -als 15 
anys ja participava a mítings obreristes- i 
amb el temps combinaria les facetes d’ho-
me d’acció i teòric anarcosindicalista -de 
formació autodidacta- que farien d’ell el 
principal referent del que a l’època seria 
un autèntic moviment de masses. Pintor 
de parets -mai deixaria l’ofici-, va viure 
temps d’una gran conflictivitat social, en 
què els obrers intentaven millorar les se-
ves pèssimes condicions i patien la repres-
sió dels patrons. Seguí, de fet, seria una 

La ‘seva’ barceLona, desapareguda

Fruit d’una intensa trans-
formació urbanística, la 
Barcelona actual ha canvi-
at molt respecte de la de 
Seguí. Molts dels espais 
que freqüentava han des-
aparegut. N’és un exemple 
l’Ateneu Racionalista 
Obrer de Sants, ubicat al 
número 12 del carrer del 
Vallespir i que el 1918 va 
acollir l’històric Congrés 
de la Confederació Regio-
nal del Treball de Catalu-
nya (CRT), la branca cata-
lana de la CNT, en què 
s’aprovaria la nova organit-
zació en sindicats únics. 
Des del 2018, aquest punt 
compta amb un faristol 
que recorda la història  
del Congrés de Sants.

El 16 de març del 1919, 
un Seguí que havia recu-
perat la llibertat hores 
abans després d’estar 
empresonat des del ge-
ner, va pronunciar un elèc-
tric discurs a la plaça de 
braus de Les Arenes. La 
CNT hi celebrava una as-
semblea en què es va de-
cidir posar punt i final a la 
vaga de la Barcelona Trac-
tion Light and Power, La 
Canadenca, que s’allarga-
va des de feia un mes  
i mig. A canvi, hi havia  
el compromís de reduir  
la jornada laboral dels 
obrers a les vuit hores dià-
ries, que els patrons in-
complirien. Sense activi-
tat taurina des del 1977, 

ja fa més d’una dècada 
que Les Arenes és un  
centre comercial.

Habitual dels cafès  
i amant de les tertúlies,  
ja no existeixen dos dels 
que més freqüentava: el 
Tostadero -el darrer que 
trepitjaria, situat a la pla-
ça Universitat i que va 
desaparèixer el 1954- i el 
Cafè Espanyol, al Paral·lel, 
obert les 24 hores i que 
tancaria portes el 1940.

Tampoc es manté el 
carrer de la Cadena, on  
el van matar. Com a tal  
va passar a la història als 
anys noranta, quan van en-
derrocar-se diverses illes 
de cases per donar pas a 
l’actual Rambla del Raval.

BarcElonEs
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Un segle després del seu assassinat, recordem el Noi del Sucre, 
figura cabdal de la CNT i l’anarcosindicalisme i d’un moviment 
obrer català que volia ser autònom dels partits polítics

seguí va esdevenir 
secretari general  
de la cnT en un 
congrés històric 
celebrat el 1918 a 
l’ateneu racionalista 
obrer de sants

RAi FERRER

víctima més del pistolerisme. Repassem 
la seva figura amb els historiadors Xavier 
Díez -autor d’El pensament polític de Sal-
vador Seguí (Virus Editorial, 2016)- i Manel 
Aisa, especialitzats en l’anarquisme.

Què el fa rellevant?
Díez considera que el Noi del Sucre és un 
personatge rellevant “sense el qual no és 
possible comprendre la Catalunya i l’Eu-
ropa contemporànies”. En aquest sentit, 
subratlla que “forma part de la generació 
que va ser capaç de donar una expressió 
pràctica a un anarquisme implícit que hi 
ha dins la societat catalana, com podia 
ser un sindicat”. La CNT es convertiria en 
un enorme moviment de masses, amb 
750.000 afiliats el 1918, i Díez hi afegeix 
també la seva importància “des del punt 
de vista teòric, per la capacitat de crear 
un discurs amb un projecte social sufici-
entment atractiu, realista i ben elaborat”. 
Seguí va arrencar la seva militància a So-
lidaritat Obrera, organització prèvia a la 
CNT, que al seu torn seria fundada el 30 
d’octubre del 1910 i on tindria càrrecs di-
rigents a partir del 1915.

Els èxits principals
Seguí es va convertir en el secretari gene-
ral de la CNT en l’històric congrés celebrat 
del 28 de juny a l’1 de juliol del 1918 a la seu 
de l’Ateneu Racionalista Obrer de Sants, 
ubicat al carrer del Vallespir. El sindicat 
vivia anys de creixement, fruit tant de fac-
tors externs -com la influència de la Revo-
lució Russa- com interns -l’encariment de 
la vida, conseqüència de la inflació desbo-
cada provocada per la I Guerra Mundial- i 
el congrés va servir per aprovar la propos-
ta dels sindicats únics, una estructura que 
permetia superar l’antiga organització en 
sindicats d’oficis i que agrupava tots els 
treballadors d’una empresa en un mateix 
sindicat del ram, amb el conseqüent in-
crement de volum i capacitat de pressió.

Tant Díez com Aisa consideren aquest 
canvi un dels principals èxits del Noi del 
Sucre. Aisa hi afegeix que va permetre 
“modernitzar els sindicats” i, com es va 
veure amb la vaga de La Canadenca -en 
què es va assolir la jornada de vuit hores, 
tot i que després la patronal no la respec-
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Homenatge passat i present. La placa col·locada el 1983 al lloc on salvador seguí havia estat assassinat seixanta anys 
abans -l’encreuament dels carrers de sant rafael i de la cadena- conviu amb una intervenció d’art urbà. RRENOMFOTO

tés- “demostrar que es podia vèncer”. Des-
taca que el de Seguí era un moviment 
obrer “revolucionari, que pretenia cons-
truir una societat diferent” i ho feia a par-
tir d’una “institucionalitat pròpia, amb la 
creació de cooperatives de treball, de con-
sum, mútues, escoles, ateneus populars...”. 
Díez posa en valor que va promoure la 
“independència del sindicat respecte dels 
partits polítics de la classe treballadora”, 
el que es traduirà en una classe obrera 
“molt autònoma” que anys més tard serà 
“capaç d’enfrontar-se amb les armes al 
feixisme i només podrà ser derrotada des-
prés d’una llarga i duríssima guerra civil”.

Per què feia por al poder?
Fortament perseguit -va ser detingut  
i empresonat en diverses ocasions- i ob-
jecte de diversos atemptats previs al seu 
assassinat, Seguí era una figura que feia 
por al poder, per la seva capacitat de lide-
rar el moviment obrer i teixir ponts amb 
sectors polítics i socials. Allunyat dels ex-
ponents de la CNT més partidaris de l’ac-
ció directa, era crític amb la violència, ja 
que la veia contraproduent com a eina re-
volucionària i considerava que contribu-
ïa a legitimar la repressió.

Un exemple de la seva capacitat per ar-
ticular ponts era la sòlida amistat amb els 
advocats i polítics republicans Francesc 
Layret -assassinat per pistolers a sou de 
la patronal el 1920- i Lluís Companys. Als 
tres els uneix un final tràgic. Per a Aisa, 
“se’l veia com una persona que sabia aglu-
tinar un moviment obrer que amb ell fun-
ciona, i això molesta molt la burgesia i els 
poders de l’Estat, que planegen acabar 
amb ell i per això creen el Sindicat Lliure”. 
El seu assassinat mai es va arribar a resol-
dre, però s’atribueix a pistolers d’aquesta 
organització pagats per la patronal.

Díez recalca que el perill que suposava 
Seguí per al poder sorgeix de la seva pro-
posta d’articular un “sindicat sobirà i in-
dependent dels partits, que en tot cas s’hi 
relaciona per aconseguir coses, ja que això 
implica que el sistema no tingui el control 
sobre la classe treballadora, i aquesta in-
dependència dels obrers feia molta por, 
perquè implicava que es podia fer un tipus 
de societat diferent de la burgesa”.

com hauria evolucionat?
Un segle després del seu assassinat, Díez 
considera que de Seguí en queda “una 
mica el mite”, que s’ha “recuperat després 
de diverses èpoques de silenci”. Alhora, 
però, creu que “s’ha abusat massa d’asso-
ciar la seva imatge a l’assoliment de les 
vuit hores”. Personatge molt crític amb el 
catalanisme conservador de l’època que 
liderava la Lliga de Francesc Cambó i pro-
per a un model d’Estat més aviat confede-
ral, costa saber com hauria evolucionat si 
hagués pogut viure més enllà dels 35 anys.

Díez opina que potser li hauria passat 
com a d’altres històrics de la CNT, com Án-
gel Pestaña -que acabaria fundant una for-
mació política, el Partit Sindicalista- i hau-
ria “quedat una mica aïllat, apartat dels 
sectors més joves i intransigents; hauria 
xocat amb gent com Joan García Oliver i 
Buenaventura Durruti”. Aisa, però, creu 
que potser “hauria seguit una línia similar 
a la de Joan Peiró, que va mantenir-se dins 
la CNT i arribaria a ser ministre”. En tot 
cas, la CNT dels anys trenta, renascuda 
després de ser il·legalitzada per la dicta-
dura de Primo de Rivera, era una organit-
zació diferent a la dels anys vint i Seguí.
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La Barcelona 
de Pedro Balañá
Publicat per una editorial cordovesa especialitzada en 
temes taurins, aquest llibre sobre l’empresari català 
és un magnífic retrat d’una època i una ciutat que va 
molt més enllà de l’afició popular per les ‘corrides’

L’empresari Pedro Balañá Espinós -assegut a l’esquerra-, al costat del seu fill Pe-
dro Balañá Forts, durant una entrevista. arxiu balañá

maria favà

e
l títol del llibre Balañá, el mayor 
espectáculo del mundo és quasi el 
mateix que el de la pel·lícula 
nord-americana de l’any 1952, 
que va dirigir Cecil B. DeMille 

amb un luxós repartiment d’estrelles i 
molts premis. I de fet, la pel·lícula i el lli-
bre tenen punts en comú. Però sota el tí-
tol d’aquest volum s’amaga una història 
singular de Barcelona que anem desco-
brint de la mà de Pedro Balañá Espinós, 
un original self-made man català que va 
arribar a ser un important empresari del 
món de l’espectacle. L’autor és Josep Gui-
xà, que durant deu anys s’ha documentat 
de forma exhaustiva en arxius i hemero-
teques, però també ha anat a buscar la 
memòria oral dels qui van conèixer el 
personatge. I el resultat és un llibre mag-
nífic que es llegeix com una novel·la.

De repartidor de llet a gran empresari
Balañá era un home d’origen molt humil 
que va començar fent d’escolanet en una 
parròquia de Terrassa i va acabar con-
vertint la plaça de toros Monumental en 
la més prestigiosa del món. Entremig va 
fer de repartidor de llet, va muntar una 
primera vaqueria a Sants, va ser dues ve-
gades regidor de l’Ajuntament de Barce-
lona i importador de vaques d’Holanda, 

i va subministrar carn als mercats de la 
ciutat. Va regentar les dues places de to-
ros de Barcelona, on van torejar les figu-
res més mítiques i on va propiciar el 
llançament de Domingo Ortega i la riva-
litat entre Manolete i Arruza, i va donar 
ales al fenomen Chamaco. Va organitzar 
més de 1.000 festivals taurins, combats 
de boxa, circs i muntatges lírics, i va fun-
dar una cadena de cinemes on es van es-
trenar 500 pel·lícules.

Va anar canviant d’activitat i de negoci 
perquè preveia abans que ningú quan una 
activitat aniria de capa caiguda i intuïa 
cap a on podien anar les noves tendènci-
es. Es va saber adaptar als canvis d’hàbits 
i dels gustos del públic. Es va avançar a la 
crisi del teatre, va comprar algunes sales 
i les va convertir en cinemes. Aquesta re-
conversió li va comportar moltes críti-
ques que no li devien afectar ni poc ni gai-
re. Va deixar un llegat de festivals benèfics 
i unes sales de cinema molt modernes. Ell 

ja no ho va poder veure, però cinc mesos 
després de la seva mort, els Beatles van 
actuar a la Monumental, un recital que va 
marcar una època i una generació.

Va ser un home molt treballador, “ob-
sessiu”, diu l’autor del llibre. Ell va saber 
conquerir els periodistes amb simpatia, 
però també amb regals i entrades per als 
seus espectacles. La seva nissaga no va 
ser tan llesta ni tan simpàtica.

Sense estalviar-se les parts fosques
Guixà no ha escrit una hagiografia. No 
ha glorificat el personatge. Ans al con-
trari. “Cuando un biógrafo elige el cami-
no de no glorificar a su personaje en 
pago a unas migajas de intimidad sub-
ministrada por sus familiares, no tiene 
más remedio que rodearse de un buen 
puñado de expertos”, diu l’autor en el 
capítol d’agraïments. Guixà també ha 
posat al descobert les parts fosques del 
personatge, sobretot pel que fa a la seva 
influència en la política. I ens descobreix 
que els expedients personals del regidor 
Balañá han desaparegut de l’Arxiu Mu-
nicipal Contemporani.

Els editors catalans no van saber veu-
re el valor d’aquest llibre o potser només 
el van mirar en diagonal. Sorprèn que 
l’hagi editat Almuzara, una editorial 
cordovesa especialitzada en temes tau-
rins. Tampoc el devien llegir gaire en 
profunditat, perquè, si bé el personatge 
central és un empresari que també va 
organitzar corridas, el paisatge és radi-
calment barceloní i català. I malgrat que 
l’Ajuntament de Barcelona es va decla-
rar l’any 2004 “ciutat antitaurina”, el cert 
és que l’afició popular pels toros -corri-
das, correbous, toros embolats...- és en-
cara viva a Catalunya.

BarCelones
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El llibre descobreix 
que els expedients 
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El moviment veïnal ha estat durant 
cinquanta anys un element protagonista 
per impulsar la transformació de 
Barcelona. En aquest llibre coral es posen 
en relleu els seus orígens, l’evolució, les 
fortaleses i les debilitats i les lluites.



Barcelona sona 
a precarietat laboral

anaïs barnolas

L
a llei que regula la contractació 
dels músics a l’Estat espanyol, el 
Reial Decret 1835/1985, estableix 
que els músics són treballadors 
per compte aliè i que, en conse-

qüència, han de ser contractats directa-
ment per l’organitzador o empresari res-
ponsable de l’espectacle. És a dir, obliga a 
la part contractant a donar d’alta als mú-
sics a la Seguretat Social i a practicar-los 
la retenció de l’IRPF. La realitat, però, és 
ben diferent: “Tot i que hi ha un conveni 
que regula els drets dels músics, els pro-
pietaris de les sales solen obligar-los a es-
tar donats d’alta com a autònoms o els 
paguen en negre”, assegura Ramon Va-
gué, baixista i membre del Sindicat de 
Músics Activistes de Catalunya (SMAC!).

Una altra fórmula de les sales grans és 
llogar l’espai als músics: “Tens diferents 
paquets i esculls segons el risc que vols 
córrer, com si fossis un empresari. Si pa-
gues un import determinat, t’emportes 
l’entrada sencera. Si pagues menys, vas al 
70% per a mi i el 30% per a tu. Això fa que 
el músic tingui més obligacions i malde-
caps”, explica Albert Costa, trombonista i 
membre de l’SMAC!, que apunta que les 
sales grans, “gràcies als seus tentacles 
dins de l’Administració, tenen subvenci-
ons considerables”. “Si una sala no progra-
ma i només lloga, és una sala de concerts 
o és un espai? Hauria de tenir una subven-
ció per a la programació?”, es pregunta.

El dilema de les sales petites
El circuit musical a Barcelona també el 
formen moltes sales petites, gestionades 
sovint per petits empresaris enamorats de 
la música, que cada cop tenen més difícil 
fer front al preu dels lloguers: “Tampoc 
donen d’alta els músics, perquè diuen que 
no tenen solvència. Si els han de pagar 80 
euros per una actuació, però els han de 
donar d’alta, es converteixen en 150 eu-
ros”, exposa Vagué. “Quan la mala praxi ve 
d’una gran empresa, pots fer la denúncia 
a Treball, però si ve d’una de petita, si ho 
fas, li tancaran el local, i en el fons enri-
queixen el teixit cultural”, agrega.

Hi ha sales, però, que “intenten fer bé 
les coses i donen d’alta els músics, com 
Luz de Gas o La Paloma”, apunta Costa. 
“Quan la patronal [l’Associació de Sales 
de Concerts de Catalunya (ASACC)] fa el 
festival del Castell de Montjuïc, també ho 
fa bé”, afegeix, però lamenta que “no vet-
lla perquè les seves sales compleixin”.

Segons Vagué, a Barcelona cada cop hi 
ha menys sales de música en directe. “Els 
grans empresaris les adquireixen i les re-

converteixen en algun altre negoci enfo-
cat al turisme”. El darrer local abocat a 
baixar la persiana és el Milano Jazz Club, 
un dels enclavaments del jazz a la ciutat. 
Ho ha fet per convertir-se en establiment 
d’una cadena de trattories italianes.

El cas dels centres cívics
Uns espais que han anat guanyant prota-
gonisme a mesura que les sales de músi-
ca en directe anaven tancant han estat els 
centres cívics. Però els membres de 
l’SMAC! denuncien que, malgrat ser mu-
nicipals, tampoc no donen d’alta els mú-
sics: “Molts tenen la gestió externalitza-
da, i els músics acaben discutint amb 
l’empresa i no pas amb l’Administració”, 
denuncia Vagué. “Hi ha hagut esdeveni-
ments organitzats pel Consistori en què 
ell mateix ha encobert la il·legalitat en 
termes de drets laborals, ja que enviava 
els artistes a falses cooperatives d’autò-
noms perquè es donessin d’alta”, exposa. 

Fa referència a empreses pantalles “a les 
que els músics recorren i que, a canvi de 
pagar una quota, els donen d’alta a la Se-
guretat Social, però el cost va a càrrec 
dels músics, quan per llei és el contrac-
tant qui ho ha de fer”, afegeix.

Per part de l’Ajuntament, hi ha hagut 
intents de millorar la situació. El 2017 “es 
va comprometre a contractar els músics, 
però no ho va complir. Els dona d’alta a 
Cultura Viva de la Fabra i Coats dins de la 
Mercè, però enlloc més no s’està respec-
tant”, denúncia Costa. Fonts del Consis-
tori admeten que “hi ha marge de millora” 
i no descarten que “es puguin donar situ-
acions que s’estan mirant de corregir”. “La 
consigna general, afegeixen, és “oferir als 
artistes músics que hagin de participar en 
alguna de les programacions dels centres 
la possibilitat de ser contractats laboral-
ment des de l’entitat gestora de l’equipa-
ment”. Un oferiment que “no fan en altres 
professions en què es contracten els tre-
balladors directament”, critica Costa.

En un sector tan precaritzat, es fa difí-
cil que un músic es pugui guanyar la vida. 
“Molts donen classes. Altres tenen sort 
d’estar a grups que els paguen més i anar 
de gira durant un temps. Has de treballar 
de l’estil de música del qual hi ha feina, 
que potser no és el que t’agrada, i tenir en 
compte que hi ha mesos en què tens bolos 
increïbles i, de cop, has de fer casaments 
perquè no tens res més”, exposa Costa.
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Músics professionals denuncien que moltes sales de música en directe no 
respecten el conveni que els obliga a assumir els tràmits amb la Seguretat Social. 
Una mala pràctica que, sovint, tampoc no complirien els centres cívics

sarrià: la bossa 
sona, però la 
música no tant
Barcelona té poques sales de músi-
ca en directe, però hi ha una immen-
sitat d’espais on es crea: “Centres 
regionals com el gallec o el valencià, 
centres okupes, centres socials o 
parcs on s’ajunten xavals per rape-
jar”, explica el periodista musical 
Nando Cruz. “La majoria sobreviuen 
amb incertesa, fragilitat i precarie-
tat, i els músics són els primers que 
ho pateixen en voler cobrar en 
aquests llocs”, afegeix. La tradició 
aquí “mai ha estat la de baixar un di-
jous al vespre al bar del costat per 
escoltar música en viu. Manca cul-
tura musical i això ha fet que la mú-
sica s’equipari al soroll i a la brutícia i 
es criminalitzi”, manté Cruz. La vida 
musical de cadascun dels barris ex-
plica la seva dinàmica. Al Raval o a 
Nou Barris hi ha molta música en 
viu. En canvi, Sarrià és un territori 
hostil: “Hi viuen homes poderosos 
-pot ser Isidre Fainé-, que amb una 
trucada et desmunten la paradeta. 
Tot i ser un barri amb moltes esco-
les de música”, assegura. La festa 
major a Sarrià acaba molt més d’ho-
ra que a qualsevol altre barri: “Si el 
permís municipal [entre setmana] 
acaba a altres llocs a les dues de la 
matinada, a Sarrià acaba a les dotze 
de la nit. A més, de 14 a 16 hores no 
es poden fer proves de so per res-
pectar la migdiada”, conclou Cruz.

concert del Festival de blues de barcelona al milano Jazz club, que ha tancat per acollir una ‘trattoria’. JOAN LINUX-ARXIU

la llei estableix 
que els músics són 
treballadors per 
compte aliè i que han 
de ser contractats 
pels locals, cosa que 
no sol ser habitual



A 
la part alta del barri d’Horta, 
per sobre de la ronda de Dalt 
i a la falda de la serra de 
Collserola, hi ha el parc de 
Xavier Montsalvatge. Un es-

pai inhòspit no sols perquè se situa als lí-
mits de la ciutat de Barcelona, aïllat i amb 
poca afluència de gent, sinó també per 
l’abandonament per part de l’Administra-
ció, que s’ha perllongat en el temps.

Inaugurat l’any 2007, amb un projecte 
de Jaime Coll i Judith Leclerc -que va ser 
finalista al Premi Europeu d’Espai Públic 
Urbà-, el parc està situat a la coberta de la 
cotxera d’autobusos de Transports Me-
tropolitans de Barcelona (TMB), un equi-
pament ubicat a la serra de Collserola des 
de final del 2003. Al principi, de fet, s’ha-
via d’anomenar parc de les Cotxeres 
d’Horta, però un any més tard -el 2008- va 
prendre la denominació de Xavier Mont-
salvatge, en reconeixement al composi-
tor i crític musical nascut a Girona el 1912 
i mort a la capital catalana el 2002.

Un parell de visites al parc
El parc queda lluny dels nuclis habitats 
més pròxims. Al costat hi ha la Font del 
Gos, que té pocs veïns, i més enllà, el parc 
del Laberint i el Velòdrom d’Horta. A l’al-
tre cantó, després de travessar la carrete-
ra d’Horta a Cerdanyola, hi ha el Tanato-
ri de la Ronda de Dalt. En aquest entorn, 

el parc esdevé un lloc aïllat, solitari. El seu 
aspecte és desolador per l’escassa vitali-
tat que desprèn i per la seva deixadesa. La 
placa que dona nom a l’espai està tota 
pintada. Hi ha una zona de jocs infantils 
sense nens; zones de descans sense nin-
gú descansant; un aparcament de bicicle-
tes amb totes les places lliures i un carril 
bici per on no en circula cap. L’herba ha 
crescut i s’escampa lliure i desordenada.

És un espai fred. Una sensació que 
contrasta amb la calor d’una tarda d’estiu 
en què hi arriben persones amb compta-
gotes: un senyor que passeja el gos, una 
mare amb un cotxet i dos nens, i una noia 
vestida d’esport que corre. Uns minuts 
després, a la zona d’estacionament de ve-
hicles del carrer del Síndic Rahola, apar-
ca un cotxe i baixen dues persones per 
passejar. També hi passa un ciclista i un 
jove que corre amb auriculars.

Un parc oblidat 
i desconegut al 
peu de Collserola L’escena és molt semblant un altre dia 

d’estiu, aquest cop cap al vespre. Diverses 
persones passegen el gos, tres nois s’as-
seuen en un banc de fusta a fer la xerra-
da. Un taxi -sense passatge- circula pel 
carrer del Síndic Rahola i no s’atura. Un 
cotxe aparca i baixa una parella que pas-
seja pel parc i marxa al cap d’uns minuts. 
Quatre motoristes arriben i xerren al cos-
tat de les motos aparcades. Un noi i una 
noia arriben amb dos patinets pel carril 
bici i paren en un dels extrems del parc. I 
una dona camina amb un barret al cap, 
ara que la tarda cau i el sol ja no escalfa 
tant. Un sol que vol amagar-se en l’horit-
zó, a l’esquena de la serra de Collserola, 
en un vespre en què el vent bufa una mica 
i on la temperatura és prou agradable en 
aquest punt de Barcelona.

El veïnat vol més manteniment
El parc de Xavier Montsalvatge ofereix 
una bona panoràmica de la ciutat. Té uns 
20.000 m² i s’organitza a partir de 26 cer-
cles, a mode de cràters de diferents dià-
metres que ordenen l’espai. Sense cap ús 
definit, allunyat dels nuclis habitats més 
pròxims i amb un abandonament ben vi-
sible, és un parc desconegut i oblidat per 
gairebé tothom. Fonts veïnals del barri 
veí del Parc de la Vall d’Hebron expliquen 
que l’ús d’aquest espai verd és mínim i 
que al llarg dels anys se’n constata la so-
ledat -“sempre hi ha anat poca gent”- i un 
progressiu deteriorament. Destaquen 
que mai no se li ha donat un ús determi-
nat i que tampoc no se n’ha potenciat la 
utilització. Afegeixen que caldria fer un 
manteniment de l’espai que el fes més 
atractiu, perquè l’aspecte actual no ajuda. 
Un altre element que ressalten és que el 
parc -conegut més com el parc de les Cot-
xeres d’Autobusos que no pas pel nom de 
Xavier Montsalvatge- té poc arbrat i no 
hi ha ombra. marc villoro

“no es coneix ni 
el nom de xavier 
montsalvatge”
El parc de Xavier Montsalvatge és 
també força desconegut per als ve-
ïns d’Horta, el barri al qual pertany. 
Joan Termes, vocal de l’Associació 
Veïnal d’Horta, explica que, “pel 
nom, molta gent del barri no el co-
neix; si dius que es troba a les cot-
xeres, ja en saben més. Però els 
llocs de referència allà són les cot-
xeres d’autobusos i el Tanatori de la 
Ronda de Dalt”. Malgrat que s’hi pot 
arribar en autobús -la línia V25 té la 
parada final allà mateix- i que hi ha 
una zona d’estacionament de vehi-
cles just al costat, Termes opina 
que “és un lloc que queda aïllat: és 
un parc sui generis, amb molt poc 
arbrat i gairebé sense bancs, més 
per passejar el gos a l’hivern que 
per anar-hi a l’estiu”. L’activista con-
sidera que l’espai s’hauria de donar 
a conèixer no només a la gent 
d’Horta, sinó també a la ciutat, per-
què “és un parc desconegut i in-
frautilitzat que podria estar més 
ben aprofitat i no ho està: si es dina-
mitzés i s’hi fessin activitats, seria 
un parc viu, no com passa ara”.
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El parc de Xavier Montsalvatge, inaugurat el 2007  
a la coberta de la cotxera d’autobusos de TMB,  
és un espai infrautilitzat pel veïnat dels barris  
que l’envolten i oblidat per l’Administració

BArCelones

Un dels 26 cercles del parc de xavier montsalvatge, a finals de juny. DAni coDinA

l’espai de 20.000 
m2, que mai no ha 
tingut un ús definit 
ni s’ha potenciat la 
seva utilització, es 
deteriora de manera 
progressiva

El 29 de setembre es va fer pú-
blica la creació d’una comis-
sió de treball per estudiar i 
posar en marxa la segona fase 
del cobriment de la ronda de 
Dalt al seu pas per Horta. Tots 
els grups polítics donen su-
port a un projecte llargament 
reivindicat pels barris afec-
tats i que requerirà una forta 
inversió -la reforma pot durar 
més d’un mandat-. La ronda 
és una autopista urbana que 
trenca la comunicació entre 
barris i és font de soroll i con-
taminació. Les entitats de 
Nou Barris lamenten que no 
se les hagi inclòs en el projec-
te, ja que queden trams sense 
cobrir a Roquetes, Verdum, 
Prosperitat i Trinitat Nova, i 
reclamen una visió de con-
junt que abasti tota la zona.

A finals d’agost -sembla que 
algú es va esperar que mig 
barri fos fora de vacances-, un 
grup d’operaris va començar 
a destruir els jardins de Can 
Raventós, a Sarrià, per fer-hi 
pisos de luxe. A la Comissió 
d’Urbanisme del 19 de setem-
bre, Janet Sanz -actual presi-
denta- va reconèixer l’existèn-
cia d’un informe jurídic que 
confirma irregularitats en 
l’aprovació del pla. La plata-
forma Defensem Can Raven-
tós ha demanat l’aturada im-
mediata de les obres. En un 
comunicat del 22 de setembre, 
critiquen la manca d’empatia 
de Laia Bonet, responsable 
d’Urbanisme, i que Albert Bat-
lle i Jordi Martí Galbis -exregi-
dor i president del districte de 
Sarrià Sant-Gervasi-, marxes-
sin abans que se’n parlés a la 
comissió. Maria Eugènia Gay, 
nova regidora, nega l’existèn-
cia de cap informe i diu que 
les obres no s’aturaran. Els ve-
ïns no tiren la tovallola.

Pas endavant 
en la cobertura 
de la ronda de 
Dalt a Horta

can Raventós, 
obres en 
marxa tot i les 
irregularitats

BrEUS



A 
les dones els vull dir que mai 
oblidin que poden fer i ser 
tot el que vulguin”. A la pre-
sentació de Mujeres migran-
tes (2018), Cinthya Maldo-

nado (La Ceiba, Hondures, 1986) explica 
el que passa a les dones migrades, les se-
ves dissorts i els seus triomfs, petits tri-
omfs: “Aquí hi ha les mares que deixen 
els seus fills al seu país d’origen, la man-
ca de justícia pel que fa a la feina, els sous 
injustos en determinats sectors...”, expli-
ca la Cinthya, veu portentosa que juga 
amb les paraules com els nens amb els 
sets de Lego, feliç i ensucrada. “Les dones 
migrants em consultaven com convali-
dar el títol, per exemple. I jo vaig decidir 
escriure un llibre amb les històries de les 
hondurenyes, escrit per una migrada i 
sentit per una migrada”.

Arribada el 2006 a l’Hospitalet de Llo-
bregat, s’ha matriculat al grau en Llengua 
i Literatura espanyoles, a la UNED.

Reporter Jesús. D’on ets?
Cinthya Maldonado. Estic en uns 

llimbs. Aquesta pregunta la porto refle-
xionant des de fa molt de temps. Soc 
d’aquí i d’allà. És que és molt difícil. Em 
presento com a hispanohondurenya. I et 
diria que soc catalana. A més, tinc el ni-
vell elemental de català. L’altre dia, en 
una xerrada, un home deia que l’Hospi-
talet és producte de les migracions, que 

els seus pares procedien d’Andalusia. 
Així que nosaltres, els d’aquesta nova 
migració, repetim el mateix. Quan vaig 
arribar vivíem set persones en un piset 
de seixanta metres quadrats.

Cinthya té una nena nascuda el 2013.

2006
El 2006, amb 20 anys, va arribar a Espa-
nya la Cinthya, que mai abans havia vi-
atjat. Xoc cultural: “Vaig venir amb il·lu-
sions. Deia a la meva mare: «A Espanya 
segur que puc estudiar». Penses que 
t’acolliran amb els braços oberts: «Oh, 
un germà llatinoamericà!». I no és així. 
T’ho has de guanyar”.

Li importa la igualtat i la justícia, pa 
per a tothom.

Li importen els casos de microdiscri-
minació: “Vaig treballar de fixa cuidant 
una persona gran. Després vaig treballar 
de cambrera, de cangur i netejant per ho-

“La mare pàtria no 
en té res de mare, 
és una madrastra”

res”. “En una casa on era, a la zona alta, 
la senyora em tractava de manera des-
pectiva. Em deia: «Suposo que sabràs fer 
servir bé la planxa. I sabràs fer servir la 
rentadora, no? Com que allà [a Llatinoa-
mèrica] no esteu evolucionats... I compte 
amb robar-me alguna cosa, eh? Que tinc 
càmeres». «Jo no soc una lladre», em deia 
entre dents”.

Li importa el rebuig a l’altre: “Et trobes 
amb dificultats administratives. En el 
meu cas, durant cinc anys no vaig tenir 
papers. En una ocasió, em va aturar la Po-
licia a l’andana del tren, a Terrassa, men-
tre tornava de la feina. Em van portar a la 
comissaria. Em van tractar com una de-
linqüent. Jo invertia en el meu futur, fent 
cursos... I això m’ho deia mentre netejava 
banys. «No arribaré als quaranta-i-tants 
fent això, no», em repetia”.

Li importa la integració, aquell passat 
que es dilueix però que està ancorat, que 
es difumina amb el present que no té cor.

2016
El 2016 s’empodera.

“Vaig començar a participar a les enti-
tats, em vaig ajuntar amb dones hondu-
renyes. Allò que em passava a mi ens pas-
sava a totes. Totes aquestes dones tenen 
en comú que han patit racisme i injustí-
cies, de vegades de manera succinta”, diu 
la Cinthya, enardida.

2020
El 2020 va tenir la necessitat de fundar 
Casa Hondures, el lema de la qual és “L’art 
i la cultura com a eina per a la transfor-
mació social”. Uneixen projectes cultu-
rals i compromesos amb la societat, lluny 
del folklòric. Per exemple, la iniciativa 
Sembrant esperances, un projecte d’edu-
cació, amb nens i nenes a Hondures. “És 
com regar llavors”.

1996
Li importa la família: “Em vaig criar amb 
la meva àvia en un poble del departament 
de Colón, a prop de La Ceiba. Soc filla de 
mare soltera, operària en una maquila 
d’una empresa de roba nord-americana”.

Li importa el grup: “Jo sempre partici-
pava en missions comunitàries, en acti-
vitats de la pastoral juvenil, vinculades a 
l’Església al meu poble, Sonaguera, al 
nord d’Hondures. Des d’aquell moment 
va néixer el meu compromís social i el 
meu despertar en defensa de la justícia”.

Li importen les oportunitats: “Soc resi-
lient [RAE: ‘Capacitat d’adaptació d’un és-
ser viu davant d’un agent pertorbador o 
un estat o situació adversos’]. Per carèn-
cia estudiava el que podia, Comerç. És 
ara, amb 36 anys, que estudio el que vull. 
De fet, sempre he volgut ser mestra de 
l’àrea d’Humanitats i de Lletres. Sempre 
he tingut aquestes mires, d’anar una mica 
més enllà... Fam de saber, de ser, d’apren-
dre... Sempre he anat buscant aquest 
camí, el segueixo buscant”.

Li importen les arrels: “Em vaig plante-
jar que volia anar d’Hondures a la mare 
pàtria, que de mare no en té res, més aviat 
és una madrastra, de vegades poc amable”.

A casa seva, l’escriptora Cinthya Mal-
donado atresora un clauer “record d’Hon-
dures”. A la nevera, un imant de la Sagra-
da Família.

Els llimbs.
“«Parles com d’allà», em diuen allà”.
“«Parles com d’allà», em diuen aquí”. 

jesús martínez
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A les habitacions múltiples hi caben més identitats. 
Els migrants van venir de molt lluny, als pisos 
reformats o sense reformar, en bon o en mal estat. 
Ells ja s’han establert, ja som nosaltres. ‘Vellvinguts’

Cinthya Maldonado, a casa seva. marc javierre

El 2020, Cinthya 
Maldonado va fundar 
Casa Hondures,  
el lema de la qual 
és “L’art i la cultura 
com a eines de 
transformació social”

habitacions múltiples

El Turó de la Rovira, que els 
últims anys ha esdevingut 
punt de trobada del turisme 
més molest, és una de les pa-
tates calentes del nou govern 
municipal. Entitats i platafor-
mes veïnals s’han queixat els 
darrers mesos per les molès-
ties i el soroll dels botellots i 
les macrofestes il·legals que 
s’hi celebren. A l’estiu, com a 
mesura dissuasòria, s’hi va 
posar una tanca, però les mo-
lèsties nocturnes no van pa-
rar. Lluís Rabell, regidor 
d’Horta-Guinardó, aposta per 
regular l’accés per pacificar 
l’entorn, una mesura que al 
Park Güell -on es cobra entra-
da des del 2013- no ha estat 
efectiva. El veïnat defensa 
que el que cal és desturistifi-
car l’indret. En el mandat pas-
sat, la regidora Rosa Alarcón 
es va comprometre a fer que 
els búnquers desaparegues-
sin de la publicitat turística 
institucional. Avui, continu-
en formant part de la ruta bla-
va del Bus Turístic a internet.

El 2020, el Port de Barcelona 
va dir que tiraria a terra els 
cinemes Imax, al Port Vell, 
tancats des del 2014. Poc 
abans s’hi havia declarat un 
incendi. Però la Copa Amèri-
ca, que arribarà a Barcelona el 
2024, ha canviat els plans. Des 
de l’agost, l’edifici acull un 
centre de divulgació que ex-
plica aquest esdeveniment 
esportiu. L’anomenen Ameri-
ca’s Cup Experience, ha costat 
set milions d’euros i estarà 
obert fins al maig del 2025. Tot 
i que hi ha una zona d’accés 
gratuït, qui vulgui gaudir de 
l’experiència completa haurà 
de pagar 15 euros. Un ús molt 
allunyat del que fonts del ma-
teix Port van arribar a especu-
lar el 2020, quan s’hi planteja-
va ampliar l’Aquarium o fer-hi 
una gran plaça. La baluerna 
més alta del Port Vell seguirà 
en peu una temporada més.

el Turó de 
la rovira, de 
pagament?

La copa 
amèrica 
rapinya l’imax

breUs



ció del monòleg interior. La prosa de 
Consum preferent arriba a tenir quel-
com de volcànic. L’autora juga amb el 
llenguatge per reflectir els pensa-
ments del personatge a través de pas-
satges fragmentats, on irrompen les 
frases fetes, les idees obsessives o els 
esclats de frustració. En tot cas, la no-
vel·lista acostuma a mantenir un cert 
fil narratiu que facilita la lectura. Men-
tre ens acosta a la ment de la protago-
nista, no deixa d’explicar-nos que és a 
la feina o en una festa a la qual no te-
nia gaires ganes d’assistir.

Consum preferent és una novel·la de 
la decepció. Traspua una sensació acla-
paradora d’absència de futur, de tran-
sitorietat potser permanent, on man-
tenir qualsevol expectativa sembla una 
frivolitat fútil. La protagonista és com 
tantes joves professionals sotmeses a 
les incerteses i les fragilitats laborals. 
Algú que espera un objectiu asseguda 
a una vorera, sense que arribi la revela-
ció que doti de sentit tot allò -insatis-
factori, insuficient- que s’ha viscut fins 
al moment. El resultat pot contagiar un 
enganxós, fins i tot aclaparador, clima 
de pessimisme i un escepticisme quasi 
patològic. A Consum preferent, tot està 
una mica podrit i tothom està una mica 
corromput per l’avarícia, per l’ambició 
o pel postureig. Però hi ha un acudit 
que diu: que sigui paranoic no vol dir 
que no em persegueixin. I potser l’Alba 
té bones raons per malpensar dels al-
tres, d’ella, de la ciutat. ignasi Franch

L
a primera novel·la de la barce-
lonina Andrea Genovart, Con-
sum preferent, pot considerar-se 
una novel·la generacional, però 
també una novel·la de classe. 

Explora les vivències i sobretot els es-
tats d’ànim d’allò que alguns qualifi-
quen com la classe creativa: persones 
que són carn de canó de sectors preca-
ris amb certs elements vocacionals, 
com el disseny o el periodisme, però 
que -com analitza un llibre de l’assagis-
ta Remedios Zafra- han de treballar ali-
mentats per un entusiasme insosteni-
ble.  La protagonista,  l ’Alba, ha 
començat a enterrar algun somni de la 
seva primera joventut per guanyar-se 
les garrofes en un estudi de publicitat.

El present de l’Alba es defineix, en 
bona mesura, per no-vincles: una ami-
ga que s’allunya, un projecte de pare-
lla que es difumina i una família amb 
què la protagonista tampoc acaba 
d’encaixar perquè se sent permanent-
ment qüestionada. Aquestes relacions 
fràgils evolucionen lleugerament al 
llarg d’un relat que, per ser coherent, 
no ha d’evolucionar massa. Al cap i a 
la fi, es tracta de reflectir una tendèn-
cia a mantenir la vida quasi en pausa, 

L’assagista especialitzat en novel·la 
negra Àlex Martin i l’escriptor Jordi 
de Manuel -L’olor de la pluja- coor-
dinen Vapor negre, un volum col·lec-
tiu que remet a la tradició de l’steam-
punk: la creació d’ucronies, de passats 
alternatius, on es genera un esclat 
tecnològic al voltant del vapor. El lec-
tor s’ha de traslladar a una altra Bar-
celona de principis de segle XX on 
proliferen els autòmats i tota mena 
d’aparells. Més enllà d’aquest decorat 
fantàstic, el cor narratiu de l’obra és 
de novel·la negra: un detectiu inves-
tiga una sèrie d’assassinats.

Com en tantes obres d’aquest gène-
re, el rerefons és una lluita pel poder 
que atorga el domini d’un recurs na-
tural. En aquest cas, es tracta d’un ai-
gua fantasiosa que roman sota con-
trol de les autoritats catalanes i que és 

Dos veterans del pensament crític al 
voltant de les ciutats, els espais i els 
territoris, la geògrafa Núria Benach i 
l’antropòleg Manuel Delgado, han 
unit forces per a la confecció del lli-
bret Márgenes y umbrales: revuelta y 
desorden en la colonización capitalista 
del espacio. Cadascun d’ells aporta un 
text relativament breu amb fils argu-
mentals diferenciats, però amb una 
coincidència essencial: que el carrer 
és un espai de conflicte.

Benach parla de les relacions colo-
nials, de centres i perifèries, en metrò-
polis com Barcelona. Tracta de les 
fronteres i dels espais que estan més 
enllà, més o menys abandonats, més o 
menys degradats, a l’espera de ser redi-
mits a través d’inversions especulati-
ves que els condemnaran a la gentrifi-
cació. Com convertir els espais de 
resistència en espais de transformació 
és una pregunta que, com sol succeir, 
queda sense resposta. Tot i això, l’au-
tora deixa clara una idea: cal actuar en 
el centre, i no solament construir en 
els marges, per poder aspirar a gene-
rar canvis substancials.

Quelcom nou en els llindars
Delgado, per la seva banda, deixa anar 
alguna crítica rotunda -que l’espai pú-
blic com a espai de trobada no conflic-
tiva entre individus i classes amb in-
teressos antagònics és una quimera, 
un impossible- i algun diagnòstic per-
torbador -que tot el planeta va camí 
de convertir-se en un no-lloc, un 
d’aquells espais de pas i de desperso-
nalització del capitalisme globalitzat-. 
El veterà antropòleg, però, no renun-
cia a acabar el seu escrit amb una in-
vocació suggeridora a la possibilitat 
que sorgeixi quelcom nou en els llin-
dars d’això que existeix i que domina 
el nostre ara mateix. i. F.

com una casa que ha quedat a mig re-
formar per falta de fons. L’Alba és una 
més entre un seguit de peterpans tris-
tos que visiten una estona el CCCB i 
després tornen, potser abatuts, al seu 
pis compartit amb quasi desconeguts 
que també naufraguen pels espais de 
la marca Barcelona. Genovart aposta 
per acostar-se a la psicologia de la 
seva protagonista a través de la tradi-

cobejada tant pel govern espanyol 
com per l’Imperi Germànic que es pre-
para per a la I Guerra Mundial.

Cada capítol d’aquest projecte, a 
mig camí de la col·lecció de relats i la 
novel·la, està escrit per un autor cata-
là diferent. La naturalesa episòdica del 
volum dificulta que es desplegui un 
món complex, i potser es fa un ús ex-
cessiu de les casualitats com a drece-
ra narrativa i dels cameos de personat-
ges històrics -l’espia Mata Hari, 
l’anarcosindicalista Salvador Seguí- 
com a element decoratiu. Amb tot, els 
implicats ofereixen un simpàtic diver-
timent que en alguns passatges, com 
ara l’episodi signat per Andreu Martin, 
desprèn encant retro i remet amb efec-
tivitat a serials literaris -i cinemato-
gràfics- que van ser populars a princi-
pis del segle passat. i. F.

Història d’una decepció 
(generacional)

El carrer, 
territori de 
conflicte

Novel·la negra i ciència ficció 
a la Barcelona de l’anarquisme

novel·laassaig

relats

consum preFerent
Andrea Genovart
Anagrama, 2023
192 pàgines. 17,90 €

vapor negre
Jordi de Manuel i Àlex Martín (eds.)
Clandestina Editorial, 2023
332 pàgines. 20 €

márgenes y umbrales

Núria Benach i Manuel Delgado
Virus Editorial, 2023
160 pàgines. 12 €
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BarCeLones

L’Alba és una més 
entre un seguit de 
‘peterpans’ tristos 
que visiten una 
estona el CCCB
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El cor robatla Favb inForma

rEvistEs dE barri

la Favb clama per la 
reconversió turística

L
a Federació d’Associacions Veïnals de 
Barcelona (Favb) va aprofitar el Dia In-
ternacional del Turisme, promogut el 
27 de setembre per les Nacions Unides, 
per exigir una reconversió profunda 

d’aquests sector econòmic. La Favb va lamen-
tar en un comunicat que, tot i que els últims 
anys hi ha més consciència de l’impacte ne-
gatiu d’aquesta indústria en les poblacions 
locals i el medi ambient, “seguim empantane-
gats en mesures ineficients i amb poquíssims 
avenços”. “Les forces del mercat -continua el 
comunicat-, els lobbies, el capitalisme i una 
part de la societat prefereixen amagar el cap”.

Propostes per al canvi
La reconversió del sector turístic passa, se-
gons la Favb, per canvis importants en el 
model de negoci, “que han de venir de regu-
lacions que es compleixin”. L’entitat propo-
sa, entre d’altres mesures, la reducció “dràs-
tica” dels viatges de llarga distància i la 
reducció “de forma significativa” del nombre 
de visitants de molts indrets, “Barcelona in-
closa”. També defensa que s’exigeixi que el 
sector “sigui dels primers en reduir els im-
pactes mediambientals i en transitar cap a 
una economia d’impacte zero” i demana que 

Carrer no va sortir al juny i te-
níem pendent la ressenya del 
Butlletí de la Coordinadora 
d’AV i Entitats de Nou Barris. 
Inclou el llistat de prioritats 
veïnals per al nou mandat 
municipal, una relació que no 
ha perdut actualitat, donada 
la recent constitució dels dis-
trictes. A l’editorial, exigeixen 
el reconeixement per part de 
l’Ajuntament del paper de les 
entitats socials i veïnals. En la 
darrera pàgina, deien “adéu” 
a Xavier Marcè, regidor amb 
qui no van tenir bona relació 
el passat mandat. Després 
de la dimissió de Rosa Alar-
cón, sembla que s’hi hauran 
d’entendre quatre anys més.

El número 123 de la revista  
de l’AV del Poblenou llueix 
una portada intercultural i an-
tiracista, en defensa de “Tots 
els colors del Poblenou”.  
A l’interior, fan balanç de la 
trobada amb la Sindicatura 
de Greuges de Barcelona, ce-
lebrada al juny. També insis-
teixen en la rehabilitació de 
Can Ricart i denuncien que 
els particulars que van posar 
la tanca a la plaça de Mercè 
Sala encara no l’han retirada, 
tot i l’ordre de l’Ajuntament. 
Un breu informa que el 14 de 
setembre es va presentar la 
Comunitat Energètica del  
Poblenou, una alternativa  
als oligopolis elèctrics. Sort!

A l’abril, va veure la llum un 
número especial de la revista 
de l’Associació Mont d’Orsà 
de Veïns de Vallvidrera, amb 
motiu del 30è aniversari de 
la publicació. A través de 58 
portades, recull la història  
i les lluites d’un territori so-
vint oblidat pels barcelonins 
i barcelonines -i també pels 
seus dirigents-: l’amenaça 
de l’ailant -un arbre invasor-, 
les visites -no gaire amables- 
dels senglars, l’arribada del 
NitBus, l’adéu al mercat de 
Vallvidrera, les lluites pel 
patrimoni, la pèrdua de Can 
Pujades... Moltes felicitats 
per la trentena, companyes,  
i llarga vida a La Vall de Vidre!

a la ciutat es prioritzin els seus residents, 
una mesura que pot semblar “òbvia”, però 
que en moltes ocasions no es té en compte. 
Per últim, la Favb recorda que “cal millorar 
de forma substancial les condicions labo-
rals” de la gent que treballa en el sector, un 
àmbit de negoci que, segons la Favb, explota 
i no compleix els convenis.

“Un nou model de turisme”
La Federació ja va fer públic al maig un do-
cument per a “Un nou model de turisme a 
Barcelona”, on deixava clar que seguirien du-
ent a terme accions en defensa dels equipa-
ments locals i participant en mobilitzacions 
col·lectives contra l’ampliació del port i l’ae-
roport, i contra les dinàmiques de turistitza-
ció a la ciutat. rEdacció

La Federació demana, 
entre d’altres mesures, 
reduir de forma 
“dràstica” els viatges 
llargs i el nombre de 
visitants de Barcelona

“a collboni li 
demanem diàleg, 
transparència 
i respecte”

camilo ramos
President de la Favb

Camilo Ramos (el Raval, 1953) presideix la Favb des de l’abril. Milita a 
l’AV de Sant Andreu Nord-Tramuntana i abans ho havia fet a la de Sant 
Andreu de Palomar, on es va traslladar quan tenia 10 anys. Llibreter de 
professió, va escriure sovint al Cap a Peus, un clàssic de la premsa de 
barri. Els darrers anys ha estat vicepresident segon de la Favb i un dels 
impulsors de la Coordinadora Veïnal del Baix Besòs.

Et vas presentar amb la condició d’estar-t’hi només dos anys.
Ja fa un temps que ens trobem immersos en en procés de renovació. 
I també de reinterpretació de què és la Favb. Hi ha dos elements que 
han de ser fonamentals: el relleu generacional i la paritat a la junta. 
Aquests seran dos anys de transició i de reformulació de l’entitat.

Els mandats a la Favb són de quatre anys. Per què només dos?
Perquè ja tinc una edat, perquè crec que és el temps mínim necessa-
ri i perquè no soc una persona interessada a perpetuar-se en el poder 
-encara que en aquest cas estiguem parlant d’un poder poc poderós-.

I ja heu posat fil a l’agulla? Quines mesures heu endegat?
S’ha creat un grup de treball amb la gent més jove de la Favb. Jo no hi 
soc: la Favb del futur l’han de construir els que hi seran. Els que hi som 
ara ja formem part de la història, i podem aportar la nostra experièn-
cia, però el futur l’han de fer els més joves. El grup de treball decidirà, 
espero, com serà la transició cap a un altre tipus de Federació.

Per on creus que passa aquesta transformació?
Així com d’un temps ençà han nascut moltes entitats i moviments ve-
ïnals diferents de les associacions clàssiques, ara toca que hi hagi un 
reagrupament. Calen visions globals, no tan sectorials. Si volem acon-
seguir coses, cal unir esforços. Cal que els moviments socials ens do-
tem d’una organització comuna, respectant l’autonomia de cadascú.

Quines seran les grans lluites veïnals els pròxims anys?
La crisi ecològica marca l’agenda. El canvi climàtic crea problemes es-
tructurals importants per a la ciutat, i caldrà veure com ens hi enfron-
tem. I, d’altra banda, hi ha el problema de l’expulsió de veïns i veïnes 
-de vells i de joves- per culpa de la carestia de l’habitatge.

Què esperes del nou equip de Govern, amb Collboni al capdavant?
Que dialogui. Que sigui transparent. I que tingui clar quins han de ser 
els seus interlocutors. Hi haurà molts sectors que el pressionaran, en 
molts sentits. Però ha de ser sensible a les diverses percepcions de 
la ciutat. Sense el moviment veïnal, un moviment que és ampli i divers, 
la ciutat actual no existiria. Per això esperem d’ell respecte i diàleg.

Collboni no va confirmar l’assistència al debat electoral de la Favb.
No parlaré d’això. Només diré que la ciutat necessita diàleg. Perquè hi 
haurà moltes coses en què no hi estarem d’acord, sobretot en el model 
econòmic i mediambiental, i pressionarem, democràticament, quan cal-
gui. Però en altres àmbits -no només d’abast municipal, sinó en temes 
que implicaran altres Administracions- caldrà reivindicar conjuntament.

En l’actualitat, vius a la zona nord de Sant Andreu.
És la zona delimitada per les rondes, la Meridiana, les vies del tren i, al 
sud, els carrers de Joan Torres i Agustí Milà. L’AV de Sant Andreu 
Nord-Tramuntana és a la Casa Bloc. És un barri amb rendes baixes en 
relació amb el nucli antic, i falten equipaments, tot i que a les Caser-
nes n’hem aconseguit alguns, com el CAP. Però manquen instal·laci-
ons esportives. I habitatge assequible, com a tota la ciutat.

Com veus la vida associativa al teu barri?
La vida associativa de Sant Andreu és molt rica, sobretot al nucli antic. 
A Sant Andreu Nord, en canvi, s’està gestant. Hi ha una riquesa d’en-
titats de tota mena: culturals, socials, esportives... Però ens fa falta 
més coordinació. Ara estem intentant fer una mena de pla popular a 
través del projecte BEC (Barri, espai de convivència), de la Favb.

clatellot El Poblenou la vall de vidre
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“Com que les 
Administracions 

no feien els 
equipaments, 
vaig decidir 
fer-los jo”

david garcía mateu
ENTREVISTA

joan linux
FOTOGRAFÍA

A 
Barcelona hi ha persones que vi-
uen a la ciutat i persones que hi 
generen vida. Una d’aquestes dar-
reres és, sens dubte, l’arquitecte i 
activista cultural Xavier Basiana 
(Manresa, 1953). Des que va arri-
bar a la Sagrera amb 17 anys, no 

ha fet més que revolucionar el barri, d’on mai ha 
marxat, i immortalitzar la ciutat càmera en mà. La 
seva obra és indispensable per entendre no només 
part de la Barcelona del passat, sinó també l’actual.

La seva relació amb els despatxos d’arquitectura 
va començar quan encara era menor d’edat: “A Man-
resa era aprenent i això em va fer decantar a l’hora 
d’estudiar arquitectura”. El fet de dominar els esbos-
sos tècnics i també l’art de la fotografia va afavorir 
que el contractessin durant les Olimpíades. La seva 
tasca: immortalitzar la transformació de Barcelona 
i supervisar les obres del Palau Sant Jordi: “Com que 
la Diputació pagava el 75% del pavelló, volien que 
algú els informés que els diners es gastaven bé”.

El que sovint s’oblida és que, com Arata Isozaki, 
Basiana també ha deixat petjada a Montjuïc. Obres 
com la rehabilitació del Palau d’Esports o l’edifici 
del Museu Olímpic porten la seva firma: “En el cas 
del Museu, em van suggerir que el fes enterrat per 
no fer cap mena de competència a l’Estadi Olímpic”.

Ambdós edificis han quedat eclipsats pels grans 
projectes que va desenvolupar després. El més gran 
-per extensió i revolució urbana-, la projecció de l’es-
tació del tren d’alta velocitat a la Sagrera. “Gairebé 
cada dia veia les vies i pensava: «Hòstia, aquí s’ha de 
fer alguna cosa»”. Unes cavil·lacions que acabarien 
per agafar forma: “Hi havia el debat sobre si portar 
l’AVE a Barcelona o Sant Cugat del Vallès. I crec que 
el fet de proposar-li directament al Norman Foster 
de fer-ho plegats va decantar la balança”.

La il·lusió que va calar a la Sagrera, però, no va 
trigar a esvair-se per la paralització del projecte. “He 
de confessar que en el seu moment em va saber molt 
greu haver encisat el barri”. Una espina clavada a la 
qual se li va afegir el desencert d’apostar pel projec-
te que va enderrocar tots els edificis de la Pegaso: 
“Em vaig equivocar quan vaig apostar per crear zo-
nes verdes de totes totes i vam tirar a terra la fàbri-
ca sencera. Podríem tenir parc i haver salvat un edi-
fici similar a la biblioteca de Can Fabra. Hauria sigut 

meravellós”. Davant aquests errors, Basiana va pro-
var de compensar el veïnat: “Com que vaig ado-
nar-me que les Administracions no feien els equi-
paments del barri, vaig decidir fer-los jo”. Així va 
néixer la Nau Ivanow: “Cada dia, quan dinava, veia 
la fàbrica i pensava: «Què fa abandonada?»”. “Lla-
vors jo encara era incapaç de comprar-me un pis, 
però com que somiava amb els somnis de l’Andy 
Warhol, en una setmana vaig passar a ser propieta-
ri d’una fàbrica abandonada i tenir un deute de 23 
milions de pessetes”. La idea va quallar: “Haver es-
tat a l’associació de veïns des del 1982 va ajudar al 
fet que la gent em conegués i que la Ivanow i l’Espai 
30 funcionessin”.

La Medalla d’Honor de Barcelona que li va entre-
gar l’alcalde Hereu el 2009 per la seva tasca comuni-
tària no va suposar un punt i final en la seva relació 
amb les fàbriques. El 2015 obriria la seva obra magna: 
“Havia de fer alguna cosa amb la Nau Bostik, la dar-
rera fàbrica que quedava dempeus a la Sagrera, i vaig 
repetir la jugada”. Encara que la Bostik era gegantina, 
el projecte va agafar empenta i avui és un referent: 
“És una espècie de museu d’art urbà de Catalunya. 
Un viver d’artistes; tenim cooperatives, col·lectius, 
se celebren presentacions, concerts, fires, exposici-
ons...”. Una vida comunitària que ha fet que l’Ajunta-
ment torni a intervenir per evitar que el projecte de 
l’estació li passi pel damunt. “És impossible que la Sa-
grera pugui crear un nou equipament d’aquestes di-
mensions. Seria un error tirar-la a terra”, justifica.

Fa uns anys va decidir fer un pas al costat i dei-
xar-la en mans d’un equip gestor. “He fet 70 anys i 
vull tranquil·litat, dedicar-me a escriure sobre què 
he fet per a la ciutat”, traça qui oficiosament està ju-
bilat. Però és inimaginable creure que Basiana es tan-
carà en un despatx i deixarà de passejar per la Sagre-
ra amb la Frida, la golden retriever que l’acompanya 
a tot arreu des de fa set anys. “M’han operat d’una 
pròtesi, perquè quan era jove jugava molt a futbol i 
em vaig destrossar, però la Frida m’obliga tots els 
dies a sortir de casa. És una meravella de gossa”.

xavier Basiana
Arquitecte, activista 
cultural i fotògraf, 
la seva trajectòria 

vital conflueix amb la 
història de la Sagrera

CArrer 164

“En una setmana vaig passar 
a ser propietari d’una fàbrica 
abandonada i tenir un deute
de 23 milions de pessetes”




